
Rada Gminy w Orońsku 

Protokół nr LXVIII/2023 

LXVIII sesja w dniu 31 stycznia 2023 r. 

 

1. Otwarcie obrad sesji. 

Obrady LXVIII sesji Rady Gminy w Orońsku otworzył o godz. 15:00 Przewodniczący Rady 

Gminy w Orońsku Pan Sylwester Różycki witając radnych, sołtysów, Zastępcę Wójta Pana 

Józefa Bakułę, Panią Marzenę Bienias oraz wszystkich obecnych. Obrady zakończono o godz. 

19:42 tego samego dnia. 

 

W posiedzeniu wzięło udział 14 członków. 

Obecni: 

1. Renata Bączek  

2. Karol Białas 

3. Maria Deja 

4. Maria Gajewska 

5. Wiesława Kaczyńska 

6. Mariusz Mirecki 

7. Sylwester Różycki 

8. Adam Stańczyk 

9. Ewelina Suligowska 

10. Katarzyna Taras 

11. Monika Wiecheć 

12. Mariusz Wojcieszak 

13. Artur Zasada 

14. Bogdan Zdon 

Nieobecni: 

1. Małgorzata Burek 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że w obradach uczestniczy 14 radnych, co stanowi 

quorum do podejmowania prawomocnych uchwał Rady Gminy. 

 

Przewodniczący Rady Gminy na protokolanta obrad powołał Panią Martę Gruszczyńską. 

 

 



2. Zatwierdzenie porządku obrad. 

Przewodniczący Rady Gminy zapytał czy są jakieś wnioski o zmianę porządku obrad. 

 

Pan Józef Bakuła: Panie Przewodniczący, Wysoka Rado w związku z tym, że mieliście Państwo 

przedłożone kolejne projekty uchwały budżetowej – pierwszy 15 listopada ubiegłego roku, drugi 

poprawiony, ten sam projekt budżetu, ale poprawiony w bieżącym miesiącu – proponujemy, żeby 

porządek obrad przedstawiał się następująco, tzn. musimy najpierw odnieść się do projektu 

budżetu tego pierwotnego, a później już w szczegółach obradować nad tym ostatecznym, który 

przedłożony został w bieżącym miesiącu. [Pan Józef Bakuła odczytał treść wniosku]. To tyle, 

będzie Państwo mieli wyświetlone to, żeby można było na bieżąco śledzić czym się zajmuje Rada. 

Dziękuję. 

Pan Sylwester Różycki: Wszystko jasne? Proszę o wygenerowanie wniosku. 

Pani Maria Deja: Czy ja dobrze zrozumiała, że to będzie czytane i na Wieloletniej Prognozie… 

Pan Sylwester Różycki: No techniczne. 

Pani Maria Deja: … i później… 

Pan Sylwester Różycki: Nie, opinie no to będą z RIO będą raz odczytywane, tak? 

Pan Józef Bakuła: Znaczy, będą czytane uchwały i opinie RIO. Jedna jest opinia RIO i do budżetu 

i do Wieloletniej Prognozy Finansowej. 

Pan Sylwester Różycki: Tak. To jest raz. Tylko, że dwa razy musimy jakby przeanalizować ten 

stary i tan nowy. Tu Pani podpowiada, że proceduralnie to będzie spełnione i wszystko będzie 

dobrze. A zależy nam, żeby uchwalić ten budżet. 

 

Głosowano wniosek Pana Józefa Bakuły w sprawie: 1) zmiany kolejności porządku obrad – 

rozpatrzenia i podjęcia uchwały budżetowej na 2023 rok jako punkt 7 ust. b) porządku obrad, tym 

samym rozpatrzenia i podjęcia uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Orońsko na lata 2023-2041 jako punkt 7 c) porządku obrad. 2) zmiany treści punktu 7 ust b) na: 

b) uchwała budżetowa na 2023 rok; 1) przedstawienie projektu uchwały budżetowej z dnia 

15.11.2022 r. wraz z uzasadnieniem Wójta; 2) odczytanie opinii Regionalnej Izby 

Obrachunkowej; 3) odczytanie opinii komisji i wniosków radnych; 4) przedstawienie projektu 

uchwały budżetowej ze zmianami wraz z uzasadnieniem Wójta; 5) przedstawienie stanowiska 

Wójta Gminy w sprawie opinii komisji i wniosków radych; 6) odczytanie opinii komisji 

w sprawie projektu uchwały budżetowej ze zmianami; 7) dyskusja nad wniesionymi poprawkami 

i ich przegłosowanie; 8) głosowanie nad projektem uchwały budżetowej; 3) rozszerzenia treści 

punktu 7 ust. c) o podpunkty: 1) przedstawienie projektu uchwały w sprawie Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Gminy Orońsko na lata 2023-2041 z dnia 15.11.2022 roku wraz 



z uzasadnieniem Wójta; 2) odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej; 3) przedstawienie 

projektu uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orońsko na lata 2023-

2040 ze zmianami wraz z uzasadnieniem Wójta; 4) odczytanie opinii komisji w sprawie projektu 

uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orońsko na lata 2023-2040 ze 

zmianami; 5) dyskusja nad wniesionymi poprawkami i ich przegłosowanie; 6) głosowanie nad 

projektem uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orońsko na lata 2023-

2040 ze zmianami; 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Karol Białas, Maria Deja, Maria Gajewska, Wiesława 

Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina Suligowska, 

Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan Zdon 

NIEOBECNI (1) Małgorzata Burek 

 

Głosowano w sprawie: Zatwierdzenie porządku obrad wraz ze zmianami. 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Karol Białas, Maria Deja, Maria Gajewska, Wiesława 

Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina Suligowska, 

Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan Zdon 

NIEOBECNI (1) Małgorzata Burek 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że porządek obrad został przyjęty jednogłośnie. 

 

3. Informacje Przewodniczącego Rady Gminy. 

Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że między sesjami wpłynęły następujące pisma: 

a) wniosek od Mieszkańców Gminy o udostępnienie informacji publicznej; 

b) (pismo do wiadomości) wniosek od Radnej Alicji Figarskiej, Radnego Adama Stańczyka 

i Sołtysa sołectwa Dobrut Barbary Prokop o udostepnienie informacji publicznej; 

c) pismo Ludowego Klubu Sportowego „POSTEP” Łaziska z prośbą o możliwość spotkania 

i przedstawienia swoich potrzeb finansowych przed komisją odpowiedzialną za przydzielanie 

środków finansowych na 2023 rok; 

d) szczegółowe wyjaśnienia Dyrektora Gminnej Biblioteki Publicznej w Orońsku dotyczące 

wzrostu wydatków zaplanowanych na działania Gminnej Biblioteki Publicznej w Orońsku na 

2023 rok; 



e) odpowiedź na zapytanie Radnego Sylwester Różyckiego dotyczące modernizacji układu 

komunikacyjnego w miejscowości Orońsko obejmujące ulice Osiedlową, Dworską i Cichą; 

f) pismo od Pani Diany Czubak dotyczące protokołów z sesji i komisji. 

 

4. Informacje na temat interpelacji i zapytań jakie wpłynęły do Przewodniczącego Rady 

Gminy. 

Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że między sesjami wpłynęły następujące zapytania 

i interpelacje: 

a) Zapytanie Radnego Sylwestra Różyckiego dotyczące modernizacji układu komunikacyjnego 

w miejscowości Orońsko obejmującego ulice Osiedlową, Dworską i Cichą; 

 

5. Informacje Wójta Gminy za okres między sesjami. 

Pan Józef Bakuła Zastępca Wójta Gminy Orońsko przedstawił informacje z działalności między 

sesjami: Panie Przewodniczący, Wysoka Rado w dalszym ciągu reguluję sprawy kadrowe, 

a konkretnie w tym przypadku kolejną osobę zatrudniłem na umowę zlecenie – jest to Skarbnik 

Gminy Chlewiska, która zgodziła się nam pomagać, ponieważ Pani Marzena obecna tutaj mówi 

o zmęczeniu i wcale się nie dziwię, bo pracuje w pełnym wymiarze czasu pracy w Mieście 

i Gminie Jastrząb, natomiast u nas pracuje jeszcze dodatkowo 4-6 godzin dziennie, więc trudno 

się temu dziwić. Panie rozmawiały ze sobą, część obowiązków Pani Bienias przejmie nowa Pani, 

która nazywa się Lena Jakubczyk-Bekiel. Jest, jak mówię, Skarbnikiem Gminy Chlewiska. 

Wydaliśmy w tym okresie o ostatniej sesji kilka tysięcy decyzji podatkowych, tak zwanych. 

Oczywiście ja ot musiałem podpisać i to spore wyzwanie, ale znacznie większym wyzwaniem 

jest przygotowanie tych dokumentów. Chcieliśmy to zrobić do dzisiejszej sesji i udało się, po to, 

żeby obecnym Państwu sołtysom, przynajmniej część – bo część poszła pocztą – rozdać, żeby 

w ten sposób zmniejszyć koszt tego. Wybraliśmy już ofertę na centralny rejestr umów, który 

będzie obowiązywał dopiero od połowy czwartego roku, ale chcemy to wprowadzić dla własnej 

wygody. Będzie to czterostanowiskowe – to znaczy trzy w referatach, mamy trzy referaty, plus 

administrator systemu, który będzie to koordynował. Każdy w referacie będzie wpisywał swoje 

umowy w każdym referacie, a system będzie to agregował. I on ma być kompatybilny z tym 

centralnym rejestrem umów rządowym, że potem jednym kliknięciem – jak wejdzie już to prawo 

w życie – jednym kliknięciem będziemy, po zakończeniu każdego miesiąca, wysyłać nasz rejestr 

do centralnego rejestru. Ciągle handlujemy węglem i co ważne – nie ma żadnych reklamacji. A to, 

że ludzie którzy kupili w ubiegłym roku 1,5 tony, przychodzą po kolejne 1,5 tony świadczy tylko 

o tym, że węgiel ma dobrą jakość. To było moim największym zmartwieniem, że jakość tego 

węgla – bałem się, że dostaniemy jakiś kolumbijski, albo wiele w mediach się mówiło, że 



w kopalniach będą mieszać nasi z kolumbijskim. Nic takiego się nie stało. Mamy polski węgiel, 

z polskich kopalni – dobrze się pali, ludzie kupują, są zadowoleni. Jak mówię, nie ma żadnych 

reklamacji. Złożyliśmy wnioski o finansowanie dróg, tzw. dróg dojazdowych do pól, z FORG’u 

i to jest droga Wałsnów za lasem nr 477 i droga Guzów-Chronówek, dalszy ciąg, bo tam część 

była wykonana. Od środy, czyli od jutra, mamy kontrolę Urzędu Marszałkowskiego na temat 

dobudowy w OSP Chronów tego garażu. Przysłali na piśmie jakie to punkty są potrzebne. Już są 

przygotowane, czekają na nich. Rozumiem, że będą chcieli zobaczy też wykonane zadanie, ale 

nie przewiduje tu jakiś problemów. Prowadzimy w dalszym ciągu rozmowy m.in. odnośnie 

spotkania u Konserwatora Zabytków z delegacją Polskiej Akademii Nauk Instytutu Archeologii 

i są dokonywane konkretne ustalenia. Nie ma jeszcze jakiś tam konkretnych decyzji w sprawie – 

tym bardziej osiągnięć – natomiast chcę powiedzieć, tylko informuję po to, że prowadzimy 

działania, czuwamy nad tym, bo to są projekty finansowane z Unii Europejskiej, my jesteśmy 

jedyną Gminą – nie przepraszam, jedną z dwóch chyba – na Mazowszu, która do tego programu 

została przyjęta. Z związku z tym spodziewamy się sporych pieniędzy na ten projekt i myślę, ze 

to będzie dobra reklama dla Gminy. Jak będą jakieś konkretne szczegóły, na pewno będę 

informował. Tam jeszcze drugi projekt, także w tym projekcie jest tzw. Rustic – chodzi 

o przedsięwzięcia, które mają na celu niwelowanie białych plam w dostępie do nowoczesnych 

technologii, głównie do Internetu światłowodowego, ale także wszystkie zagrożenia z tym 

związane, z tymi białymi plamami. To także jest finansowane z pieniędzy unijnych. To jest 

projekt unijny, międzynarodowy, więc tu też będziemy mieli na pewno z tego korzyści, natomiast 

jak mówię, na razie to jest faza wstępna. I tyle na temat tego czym zajmowaliśmy się, z grubsza, 

od ostatniej sesji tj. jakieś dwa tygodnie temu. Dziękuję. 

 

6. Przedstawienie sprawozdań z posiedzeń Komisji Rady Gminy w Orońsku w okresie między 

sesjami. 

1. Komisja Finansowo-Budżetowa i Spraw Socjalnych z dnia 23.01.2023 r. 

2. Komisja Finansowo-Budżetowa i Spraw Socjalnych z dnia 31.01.2023 r. 

Przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej i Spraw Socjalnych Pan Bogdan Zdon 

poinformował: Panie Przewodniczący, Wysoka Rado., Panie Wójcie, szanowni goście w dniu 23 

stycznia odbyło się posiedzenie Komisji Finansowo-Budżetowej wraz z Przewodniczącymi 

poszczególnych Komisji stałych przy Radzie Gminy. Tam analizowaliśmy projekt budżetu 

z 15.11.2022 roku, który został przedstawiony nam już wcześniej i na tej samej Komisji 

otrzymaliśmy też  nową wersję budżetu, zmienioną. I na tej Komisji z Przewodniczącymi, 

komisja Finansowo-Budżetowa przyjęła wszystkie wnioski złożone przez poszczególnych 

Przewodniczących Komisji i je analizowała. Natomiast, proszę Państwa dzisiaj się odbyła 



Komisja Finansowo-Budżetowa i na tej Komisji ustosunkowaliśmy się do nowej wersji projektu 

budżetu. I zostały wypracowane, proszę Państwa, 13 wniosków do budżetu, aby te poprawki 

wprowadzić na Sesji Rady Gminy. Będę te poprawki, te zmiany do budżetu będę odczytywał przy 

głosowaniu nad projektami poszczególnych uchwał. Dziękuję. 

Pani Ewelina Suligowska: Ja mam takie jedno tylko pytanie, czy na pewno – bo nie mogłam 

uczestniczyć w Komisji – czy te wnioski, które zostały dzisiaj wprowadzone do budżetu nie 

zmienią żadnych nakładów finansowych, które zostały wcześniej do budżetu nałożone, że to 

wszystko dzisiaj tylko są przesunięcia między działami? 

Pan Bogdan Zdon: Tak, to są tylko przesunięcia między działami, także żadnych punktów, 

dodatkowych, finansowych jeżeli chodzi o dochody, przychody, ani też nie zmieni to struktury 

budżetu. Nie zmieni się też deficyt budżetu, będą to tylko przesunięcia miedzy poszczególnymi 

działami. 

 

7. Rozpatrzenie i podjęcie uchwał w sprawie: 

a) wyrażenia woli przystąpienia do porozumienia cywilnoprawnego o ustanowieniu Klastra 

Energii Powiatu Szydłowieckiego; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o zreferowanie projektu uchwały Zastępcę Wójta Gminy 

Pana Józefa Bakułę. 

 

Pan Józef Bakuła: Panie Przewodniczący, Wysoka Rado rozmowy na temat Klastra Finansowego 

w Powiecie Szydłowieckim pomiędzy wszystkimi Gminami Powiatu i samym Powiatem, trwają 

już od jakiegoś czasu i wszystkie Gminy i także Powiat podjęły już tę uchwałę. Chodzi 

o stworzenie Klastra Finansowego. Uzasadnienie, które przygotowałem jest takie: Gmina 

Orońsko podejmuje działania zwiększenia bezpieczeństwa energetycznego, poprawy 

efektywności energetycznej. W związku z pojawiającymi się możliwościami pozyskania 

dofinansowania dedykowanego dla Klastrów Energii z przeznaczeniem na inwestycje 

wykorzystujące odnawialne źródła energii, porozumienia o powołaniu klastra energii stworzy 

możliwość wnioskowania o dofinansowanie oraz zwiększy szanse na pozyskanie 

dofinansowania. W ramach podejmowanych działań zawarte zostanie porozumienie 

cywilnoprawne pomiędzy jednostkami samorządu terytorialnego w powiecie szydłowieckim, 

które pozwoli zrzeszonym w klastrze jednostkom uzyskać możliwość dofinansowania na 

zasadach bezkonkursowych środków krajowych i europejskich oraz na zasadach konkursowych 

z Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej na budowę odnawialnych 

źródeł energii dla mieszkańców, przedsiębiorców oraz jednostek samorządu terytorialnego. 

Celem klastra energii jest: ograniczenie niskiej emisji na terenie członków Klastra jednostek 



samorządu terytorialnego, w tym poprzez inwestycje w odnawialne źródła energii, zwiększenie 

bezpieczeństwa energetycznego poprzez dywersyfikację źródeł energii, rozwój odnawialnych 

źródeł energii ze szczególnym naciskiem na rozwój rozproszonej energetyki prosumenckiej, 

rozwój gospodarczy regionu, stworzenie nowych miejsc pracy. Mamy także na myśli, w tej grupie 

sześciopodmiotowej na razie, bo może się zmieniać, może się rozrastać, wspólnie zamiar 

dokonywać zakupu energii. Koszty związane z zarejestrowaniem tego bytu prawnego, to jest 

w granicach 1 000 złotych na Gminę. A potem już będziemy decydować, czy wynajmiemy kogoś 

do pisania projektów, to już wtedy kiedy będzie potrzeba, czy też będziemy we własnym zakresie 

tworzyć jakieś grono, które te projekty tworzy, pisze, składa i ubiega się o dofinansowanie. 

Bardzo proszę Wysoką Radę o podjęcie takiej uchwały. Tak jak powiedziałem, wszystkie 

jednostki samorządu z terenu Powiatu plus sam Powiat już takie uchwały podjęły. Dziękuję. 

 

Głosowano w sprawie: wyrażenia woli przystąpienia do porozumienia cywilnoprawnego 

o ustanowieniu Klastra Energii Powiatu Szydłowieckiego; 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Karol Białas, Maria Deja, Maria Gajewska, Wiesława 

Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina Suligowska, 

Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan Zdon 

NIEOBECNI (1) Małgorzata Burek 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Uchwała Nr LXVIII/335/2023 Rady Gminy w Orońsku 

z dnia 31 stycznia 2023 r. w sprawie: wyrażenia woli przystąpienia do porozumienia 

cywilnoprawnego o ustanowieniu Klastra Energii Powiatu Szydłowieckiego została przyjęta 

jednogłośnie. 

 

b) uchwała budżetowa na 2023 rok; 

1) przedstawienie projektu uchwały budżetowej z dnia 15.11.2022 r. wraz z uzasadnieniem 

Wójta; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o przedstawienie projektu uchwały budżetowej z dnia 

15.11.2022 r. wraz z uzasadnieniem Wójta Zastępcę Wójta Gminy Pana Józefa Bakułę. 

 

Pan Józef Bakuła: Poproszę Panią Skarbnik. 

Pani Marzena Bienias: Proszę Państwa, ze względu na diametralnie inną sytuację, czyli inne 

kwoty określone w uchwal, w samej treści uchwały, bo ja już się nie będę odnosiła do załączników 



i do uzasadnienia, bo wiadomo, że uzasadnienie odnosiło się do danych zawartych i w tabelach 

i w uchwale – ja mówię o tej z 15 listopada. Więc nie będziemy się odnosić, że tak powiem, do 

tej części pisemnej czy tabelarycznej, tylko samej treści uchwały. I gdybyście Państwo sobie 

porównali uchwałę, która była złożona pierwotnie, a uchwałę obecną, to różnica w zakresie planu 

dochodów to jest 5 000 000 blisko, natomiast w zakresie wydatków jest to kwota ponad 2 000 000 

złotych. W związku z powyższym ja tylko odczytam uchwałę, jakie były kwoty zawarte 

w poprzedniej uchwale, bo do tych kwot odniosła się Regionalna Izba Obrachunkowa w sowich 

opiniach. I tak, w przypadku tej pierwszej uchwały z 15 listopada Rada Gminy uchwala, co 

następuje: ustala się plan dochodów w łącznej kwocie 32 042 800 złotych, w tym dochody 

bieżące 25 182 800. I proszę na ten element zwrócić uwagę, na te dochody bieżące. Oraz dochody 

majątkowe w kwocie 6 860 000 i plan wydatków w łącznej kwocie 37 915 607 złotych, w tym 

wydatki bieżące 28 113 628 złotych i wydatki majątkowe 9 801 979 złotych. I to oczywiście 

zgodnie z załączonymi tabelami. Został dołączony plan wydatków majątkowych. W § 2 określony 

deficyt 5 872 807 złotych, sfinansowany przychodami pochodzącymi z kredytów w kwocie 

4 189 923 złote, z przychodów wynikających z rozliczenia środków – ja w skrócie powiem – 

unijnych 887 884 złote oraz wolne środki 2 000 000 złotych. Następnie przychody ustalono 

w kwocie 6 277 807 złotych z następujących tytułów: z kredytu 3 189 923 złote, przychodów – 

w skrócie – ze środków unijnych w kwocie 87 884 złote i wolnych środków 2 000 000 złotych. 

Rozchody w kwocie 405 000, na spłatę kredytu 305 000 i spłatę pożyczki 100 000. Następne 

punkty uchwały budżetowej to już są, proszę Państwa, oprócz § 5, do którego za chwile wrócę, 

to są tam tylko limity. I jeszcze § 5 proszę zwrócić uwagę, to są rezerwy – dwa rodzaje rezerw. 

Rezerwa ogólna kwota 193 738 złotych i rezerwa kryzysowa 71 000. Proszę Państwa, od razu tu 

wyjaśnię – art. 222 ustawy o finansach publicznych zawiera zapis, że Rada tworzy rezerwę ogólną 

i rezerwę celową na zarządzanie kryzysowe. I określone są limity tych rezerw. Czyli w przypadku 

rezerwy ogólnej jest to od 0,1 % do 1 % wydatków pomniejszonych o wynagrodzenia i pochodne 

oraz obsługę długu. I w przypadku rezerwy kryzysowej jest to kwota nie mniej niż 0,5 % liczonej 

jak rezerwa ogólna. I to są proszę Państwa rezerwy obowiązkowe. Nie można nie uchwalić tych 

rezerw. I teraz, proszę Państwa, co dalej: do tego projektu ustosunkowała się Regionalna Izba 

Obrachunkowa i może bym poprosiła o przeczytanie i ja powiem co się później zmieniło 

i z jakiego powodu się zmieniło w projekcie przedstawionym w wersji nr 2. No bo części 

tabelaryczne, włącznie proszę Państwa z dotacjami, włącznie z tabelami majątkowymi, z tabelami 

dochodowy, wydatkowy, itd. wszystko – tu nie było żadnych jakichś tam niezgodności. Także 

tutaj opinia dla Państwa będzie odczytana. Natomiast ja tylko wyjaśnię, że tam była kwestia – 

pisaliśmy dodatkową odpowiedź skąd będziemy mieć 2 000 000 wolnych środków. Bo jak 

Państwa prosiłam zwrócić uwagę, art. 242 ustawy o finansach publicznych zabrania Radzie 



uchwalić uchwały, gdzie wydatki bieżące są wyższe od dochodów bieżących. A tutaj Państwo 

macie wyższe. Jest oczywiście możliwość pokrycia wolnymi środkami, ale to są wolne środki 

pewne, czyli 100 %. Czyli na przykład niewykorzystane wolne środki, warunek z lat ubiegłych, 

a nie z roku budżetowego, który się jeszcze nie zakończył. Także bym poprosił, bo teraz będzie 

też opinia Regionalnej Izby i tam się wyjaśni. 

 

2) odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej 

Wiceprzewodniczącego Komisji Rewizyjnej Pana Karola Białasa. 

 

Wiceprzewodniczący Komisji Rewizyjnej Pan Karol Białas odczytał Uchwałę Nr 3.c./322/2022 

Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Warszawie z dnia 13 grudnia 222 roku 

w sprawie opinii o przedłożonym przez Wójta Gminy Orońsko projekcie uchwały budżetowej na 

rok 2023 oraz opinii o możliwości sfinansowania deficytu (uchwała stanowi załącznik nr 1 do 

protokołu). 

 

3) odczytanie opinii komisji i wniosków radnych; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o odczytanie opinii komisji i wniosków radnych 

Przewodniczącego Komisji Finansowo-Budżetowej Pana Bogdana Zdona. 

 

Pan Bogdan Zdon: Panie Przewodniczący, Wysoka Rado odczytam opinię na temat budżetu do 

tej pierwszej wersji. A więc tak, mam tu opinię Komisji Samorządu, Ładu, Porządku Publicznego, 

Handlu i Usług, posiedzenie z dnia 05.12.2022 roku. Komisja w pełnym składzie zaopiniowała 

pozytywnie projekt budżetu na 2023 rok. Udział brało 5 Radnych, 3 głosowało „za”, 2 wstrzymało 

się od głosu. Opinia na temat projektu budżetu na 2023 rok, Komisja Skarg, Wniosków i Petycji 

na posiedzeniu w dniu 5 grudnia, w składzie pełnym, 3 Radnych, zaopiniowała pozytywnie 

projekt budżetu. 3 głosowało „za”, wszyscy byli jednogłośnie. Opinia dla projektu budżetu na 

2023 rok, Komisja Rewizyjna na posiedzeniu w dniu 6 grudnia, w składzie pełnym, zaopiniowała 

projekt wraz z załączonymi wnioskami. 5 Radnych brało udział w głosowaniu, 4 było „za”, 

1 wstrzymał się od głosu. Komisja Finansowo-Budżetowa i Spraw Socjalnych oraz Rolnictwa, 

Rozwoju Gospodarczego, Promocji i Aktywności Społecznej w dniu 6 grudnia składała 

następujące wnioski: zmiana nazwy zadania z „Rozbudowa PSP w Ciepłej (projekt – sale 

dydaktyczne” na „Rozbudowa PSP w Ciepłej (projekt – sala gimnastyczna i sale dydaktyczne)”. 

Komisja Rewizyjna było 5 „za”, Komisja Budżetowa było 5 „za” i Rolnictwa było 5 „za”. 

Następnym był wniosek: zmiana nazwy zadania z „Rozbudowa Publicznej Szkoły Podstawowej 



w Guzowie w kierunku jednooddziałowego Przedszkola Samorządowego wraz 

z zagospodarowaniem terenu” na zmianę „Rozbudowa Publicznej Szkoły Podstawowej 

w Guzowie w kierunku jednooddziałowego Przedszkola Samorządowego wraz 

z zagospodarowaniem terenu oraz halą sportową”. Komisja Rewizyjna było 4 „za”, Komisja 

Budżetowa było 4 „za” i Rolnictwa było 5 „za”. Następny wniosek: uregulowanie stanu prawnego 

nieruchomości gruntowej działka o nr 303 (cmentarz wojenny w Krogulczy Mokrej). Komisja 

Rewizyjna było 5 „za”, Rolnictwa było 4 „za”, 1 brak głosu, Komisja Finansowo-Budżetowa było 

4 „za”, 1 brak głosu. Następny wniosek to było złożenie wyjaśnienia dlaczego wydatki Gminnej 

Biblioteki Publicznej są większe o 100 tysięcy, niż w roku ubiegłym oraz o szczegółowe 

rozpisanie kwot. Wniosek był jednogłośnie przez wszystkie Komisje przyjęty. Następny wniosek: 

wykonanie projektu oświetlenia w miejscowości Krogulcza Sucha – droga nr 123 (Kaczenica). 

Finansowanie z zadania zakupu autobusu – 15 000 złotych. Opinia na temat projektu budżetu 

przez Komisję Rolnictwa, Rozwoju Gospodarczego, Promocji i Aktywności Społecznej na 

posiedzeniu w dniu 6 grudnia, Komisja w pełnym składzie, 5 brało udział w głosowaniu, 5 było 

za przyjęciem projektu ze zmianami. Opinia na temat projektu budżetu na 2023 rok, Komisja 

Oświaty, Kultury, Zdrowia i Sportu na posiedzeniu w dniu 8 grudnia, w pełnym składzie 

zaopiniowała pozytywnie projekt budżetu wraz z wnioskami: wnioskujemy o wprowadzenie 

nowego zadania „Rozbudowa świetlicy w Łaziskach z przeznaczeniem na filię biblioteki – środki 

finansowe przesunąć z zadania „Modernizacja budynku po byłej Gromadzkiej Radzie Narodowej 

w Łaziskach z przeznaczeniem na mieszkania socjalne”. Drugi wniosek: zmiana nazwy zadania 

z ‘Rozbudowa PSP w Ciepłej (projekt – sale dydaktyczne” na „Rozbudowa PSP w Ciepłej 

(projekt – sala gimnastyczna i sale dydaktyczne)”. Punkt trzeci: zmiana nazwy zadania 

z „Rozbudowa Publicznej Szkoły Podstawowej w Guzowie w kierunku jednooddziałowego 

Przedszkola Samorządowego wraz z zagospodarowaniem terenu” zmienić zadanie na 

„Rozbudowa Publicznej Szkoły Podstawowej w Guzowie w kierunku jednooddziałowego 

Przedszkola Samorządowego wraz z zagospodarowaniem terenu oraz halą sportową”. Opinia na 

temat projektu budżetu: Komisja Finansowo-Budżetowa i Spraw Socjalnych na posiedzeniu 

w dniu 14 grudnia 2020 roku w pełnym składzie zaopiniowała pozytywnie projekt wraz 

z poprawkami w załączeniu. Udział w głosowaniu wzięło 5 osób, 5 głosowało „za”. Wnioski 

Komisji Finansowo-Budżetowej i Spraw Socjalnych z 14 listopada do wprowadzenia do budżetu 

Gminy Orońsko następujących zadań: wniosek – wprowadzenie do budżetu 2023 r. zadania: 

„Budowa sieci wodociągowej w Bąkowie w pasie drogi gminnej oznaczonej jako dz. nr 49 od dz. 

nr 50 (droga) do dz. nr 129/18 o długości 27 mb”, kwota 60 000 złotych. Głosowanie: Komisja 

Budżetowa głosowała 4 głosy „za”, Komisja Rolnictwa 4 głosy „za”. Wniosek – przygotowanie 

dokumentacji na rozbudowę PSP w Ciepłej wraz z salą gimnastyczną, wartość zadania 40 000 



złotych. Głosowanie: 4 Komisja Budżetowa „za”, Komisja Rolnictwa 4 „za”. Wniosek następny 

– wprowadzenie do budżetu 2023 r. zadania „Oświetlenie uliczne wzdłuż drogi gminnej 

(gościniec) Dobrut, nr dz. 697, projekt”, wartość zadania 10 000 złotych. Komisja Budżetowa 

4 „za”, Komisja Rolnictwa 4 „za”. Wniosek – wprowadzenie do budżetu 2023 r. zadania: 

„Oświetlenie uliczne w Wałsnowie wraz z zamontowaniem 3 sztuk lamp solarnych wzdłuż drogi 

wojewódzkiej nr 735”, wartość zadania 12 000 złotych. Komisja Budżetowa 4 „za”, Komisja 

Rolnictwa 3 głosy „za”, 1 głosu brak. Następny wniosek – wprowadzenie do budżetu 2023 r. 

zadania „Okresowy przegląd sprzętu i samochodów bojowych w Dobrucie: Holmatro 1 200 

złotych, wymiana węży przy Holmatro 14 000 złotych, przegląd aparatów ODO 2 500 złotych, 

przegląd samochodu, wymiana olejów, filtrów 1 700 złotych”. Komisja Budżetowa 4 „za”, 

Komisja Rolnictwa 3 „za”, 1 głosu brak. Następny wniosek – złożenie projektu uchwały 

w sprawie nadania pomnika dla Dębu Wałśniak – wniosek do Komisji Rolnictwa. Głosowanie: 

Komisja Budżetowa 3 „za”, 1 był „przeciw”, Komisja Rolnictwa 3 „za”, 1 brak głosu. Następny 

wniosek – wprowadzenie zadania do budżetu pt. „Zagospodarowanie zbiornika wodnego 

w Dobrucie przy placu zabaw”, wartość zadania 25 000 złotych. Głosowało 5 osób, wszyscy „za”. 

Następny wniosek – kontynuacja zadania projektu budowy drogi gminnej zgodnie z miejscowym 

planem zagospodarowania przestrzennego przy ul. Dworskiej (Zacisze), wartość zadania 20 000 

złotych. Głosowało 5 osób, wszyscy „za”. I tu mam jeszcze taką opinię. I to były wszystkie 

wnioski do pierwszej wersji budżetu z 15 listopada. 

 

4) przedstawienie projektu uchwały budżetowej ze zmianami wraz z uzasadnieniem Wójta; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o przedstawienie projektu uchwały budżetowej ze 

zmianami wraz z uzasadnieniem Wójta. 

 

Pani Marzena Bienias: I teraz proszę Państwa znowu – mnie jest łatwiej, bo mam dwa materiały, 

jeden obok drugiego i mogę od razu porównać jakie są różnice. Te różnice są opisane 

w uzasadnieniu do tej uchwały, którą Państwu za chwilę przeczytam. I tak, ta uchwała nowa, 

projekt tej uchwały ustala plan dochodów na łączną kwotę 27 506 000 złotych, a było powtarzam 

32 042 800 złotych. I dochody bieżące: 26 833 443 złote, a było 25 182 800 złotych. Od razu 

wyjaśnienie, które jest opisane w części w treści, że proszę Państwa wynika to z wprowadzenia 

do tego projektu również dochodów i jednocześnie wydatków dotyczących handlu węglem. 

To jest duża kwota, ona tam jest wskazana dalej w treści uzasadnienia. Stąd te dochody są 

większe. Wiadomo, że to oscyluje w kwotach ponad 1 000 000 złotych, prawda? Więc stąd ta 

różnica. Wydatki majątkowe poprzednio były 26 833 443 złote – bieżące, a było 25 182 800. 

Teraz dochody majątkowe: było 6 860 000, a jest 672 552 złote. I tu w gwoli wyjaśnienia, 



również jest to w objaśnieniach do uchwały – proszę Państwa wynika, przede wszystkim, 

z Polskiego Ładu. Wycofane zostały z dochodów i jednocześnie z wydatków, od razu mówię co 

ciąg dalszy nastąpi – dochody z Polskiego Ładu, ponieważ Polski Ład polega na tym, że buduje 

się to w trybie „zaprojektuj i wybuduj”. Nawet jeszcze projekt nie jest ogłoszony, już nie mówiąc 

o jakimkolwiek wykonaniu. Termin wykonania takiej dokumentacji projektowej na Państwa 

zadania to jest około 9 miesięcy do 1 roku, już nie mówiąc o budowie. Więc nie ma najmniejszych 

szans na pozyskanie pieniędzy w roku 2023, ani ich wydatkowania. Po drugie, a właściwie po 

pierwsze – projekty te zgłoszone były jako do realizacji powyżej 12 miesięcy. A więc wiadomo, 

że będziecie Państwo mieć te zadania w wykonaniu, przy przejściu do WPF’u będą one pokazane 

wprost w odpowiednich kwotach. 

Pani Maria Deja: Bo tu głównie chodzi o tę drogę do kaplicy w Łaziskach, to co dostaliśmy 

2 000 000. Czyli ona nie będzie realizowana w tym roku, tak? 

Pani Marzena Bienias: Będzie rozpoczęta… 

Pani Maria Deja: Będzie rozpoczęta? 

Pani Marzena Bienias: Projekt, tak. Proszę Państwa nikt nie zrobi, nie rozpocznie zadania budowy 

drogi w miesiącu listopadzie, czy grudniu, bo jej po prostu nie zrobi. A jeśli to jest ten sam… 

Pani Maria Deja: Czy zawsze projekt tak długo trwa? 

Pani Marzena Bienias: Proszę Pani, w sytuacji kiedy wszystkie Gminy w całej Polsce mają Polski 

Ład, to tak będzie. Cieszcie się, moim zdaniem, jeśli do końca grudnia będziecie ten projekt mieć. 

Pan Józef Bakuła: Umowę mamy do końca października jeśli chodzi o drogę Tomaszów – umowę 

na projekt. 

Pan Maria Deja: Tyko jeszcze zapytam – bo pieniądze dostaliśmy już w ubiegłym roku, czy wtedy 

nie mieliśmy procedury… 

Pani Marzena Bienias: Fizyczne nie pieniądze żadne. 

Pani Maria Deja: Rozumiem. Ale nie mogliśmy wcześniej projektów robić? 

Pani Marzena Bienias: Proszę Państwa… 

Pani Maria Deja: Znaczy, ja tak pytam, mogę się na tym nie znać. 

Pani Marzena Bienias: … ja tego nie wiem. Nie wiem kiedy Państwo dostali, nie wiem kiedy… 

Pani Maria Deja: Pół roku temu. 

Pani Marzena Bienias: … aplikowali i czy można było ogłosić przetarg w ubiegłym roku, ja tego 

nie umiem powiedzieć. Ja tu jestem u Państwa… 

Pani Maria Deja: Rozumiem. 

Pani Marzena Bienias: … od miesiąca grudnia i niestety nie potrafię się odnieść do bardzo, bardzo 

wielu rzeczy, o które mnie będzie pytać merytorycznie. To raczej pracownicy merytoryczni na 



Komisjach powinni odpowiedzieć na takie pytanie. Ja nic Państwu nie powiem na ten temat, bo 

po prostu nie wiem. 

Pani Maria Deja: Czyli jak to jest z tą drogą? Skoro dostaliśmy pół roku temu informację, że 

dostajemy na konkretną drogę, czyli nie mogliśmy zacząć procedury projektu wcześniej? 

Pan Józef Bakuła: Mogliśmy, trzeba było ogłosić przetarg, czy tam zapytanie ofertowe – to 

wszystko trwa. 

Pani Maria Deja: No ale można było to zacząć wcześniej, tak? 

Pan Józef Bakuła: No ale zaczęte było wcześniej – zaraz jak otrzymaliśmy informację, że 

będziemy mieli pieniądze. Zanim mieliśmy taką informację nie mogliśmy niczego ogłosić, bo nie 

mieliśmy pokrycia w środkach. 

Pani Maria Deja: Rozumiem, a jeszcze tylko jaki termin realizacji jaki będzie tego? Bo w tym 

roku będzie projekt, w 23, kiedy mamy się wyrobić, żeby nie zwracać później, do jakiego terminu 

musimy się wyrobić? 

Pani Marzena Bienias: To jest proszę Państwa taka zasada, że jak projektant skończy, ma 

określone powyżej 12 miesięcy, ale nie dłużej niż na przekład – to Państwo określacie w umowie. 

Termin wykonania. Ja nie potrafię powiedzieć, czy jest określony termin, bo jeśli on skończy 

w maju – teoretycznie on ma do października – jeśli skończy w maju to on się może w tym roku 

wziąć i my złożymy wniosek i jeśli wybuduje – złożymy, wprowadzimy do budżetu, przesuniemy 

zadanie i problemów nie ma żadnych. 

Pani Maria Deja: Rozumiem. 

Pani Marzena Bienias: Ale jeśli on zrobi to w listopadzie, proszę Państwa, to wszystkie Gminy 

będą to robić, więc nie liczmy na to, na wykonawców, że będą robić, bo on sobie musi wynająć, 

podnająć sobie wykonawców, żeby mu zrobili podbudowę, asfalt itd., a gdzie jeszcze 

dokumentacja podwykonawcza, jakaś inwentaryzacja powykonawcza czy coś – to jest do 

zamknięcia projektu. I dlatego zarówno dochody, jak i wydatki my, proszę Państwa, w 23 roku 

mamy wydatkować swoje własne pieniądze, bo Polski Ład wymaga od nas udziału własnego, 

prawda? I ten udział własny, to jest właśnie Państwa pokrycie, czyli to co macie Państwo w tabeli 

majątkowej zadań majątkowych, ten wydatek to są nasze pieniądze. I to są pieniądze kredytowe. 

Nie łudźmy się. Także tutaj to jeśli o to chodzi. Czy coś jeszcze, są pytania do tego punktu? 

Pani Maria Deja: Nie, dziękuję bardzo. Przepraszam. 

Pani Marzena Bienias: Ależ nie, nie, po prostu będzie mniej dyskusji później. Następny, proszę 

Państwa, plan wydatków – obecny plan wydatków to jest 30 220 000 złotych, było 37 915 607 

złotych i w tym: obecnie wydatki bieżące są 26 927 398 złotych, a było 28 113 628 złotych. 

I tutaj, proszę Państwa, no jest ta różnica 1 000 000 z kawałkiem, prawda? I to też wynika z tego 

węgla między innymi, z handlu węglem. Bo w jedną stronę raz się zwiększa, a drugi raz niestety 



musieliśmy obciąć wydatki bieżące na maksa, żeby wydatki bieżące – ja już mówię bez tego 

węgla – nie przekroczyły dochodów bieżących określonych w projekcie uchwały z 15 listopada. 

Bo ja nie mogę wam obciąć planu dochodów podatkowych, jakiś tam dochodów, które macie 

corocznie i one są corocznie wykonywane. Także tutaj to, natomiast nie mogę ich podwyższyć, 

bo przecież jeśli Rada uchwaliła takie i takie stawki, to można realnie podnieść dochody o jakiś 

tam wskaźnik, ale nie można podnosić, że a nóż-widelec coś nam się tam skapuje tak jak udziały 

w roku 2022. No i te udziały was uratowały – tam między Bogiem, a prawdą. Następnie proszę 

Państwa, przechodzimy do § 2 deficyt i obecnie deficyt jest na wysokości 2 714 000, a był 

5 872 807 złotych. I tak: kredyt obecnie jest 2 600 000, był 4 189 923 złote. Następnie, środki – 

te unijne – te 87 884 złote, są w takiej samej wysokości jakie były, ponieważ to wynika z projektu 

– zdaje się, że to jest „Dostępna Gmina”, czy któryś z projektów, który jest realizowany 

w Wieloletniej Prognozie. I obecnie wolne środki są 26 118, a były 2 000 000. I powodem tego, 

od razu może wyjaśnię, powodem tych 2 000 000, które były wprowadzone na pokrycie deficytu 

w roku 2023 w pierwotnej wersji mały być udziały, które były niewprowadzone do budżetu po 

stronie dochodów. I byłoby wszystko ok, gdyby no nie absencja Pani Skarbnik i po prostu nie 

zdążyła prawdopodobnie zaciągnąć kredytu, który mieliście planowany w roku 2022, a taki był 

2 400 000. Byście mieli i byście pokrycie środków mieli, nie musielibyśmy robić nic. Niestety, 

ja kilka dni przed końcem roku zorientowałam się, że brakuje wam fizycznych pieniędzy. I po 

prostu, analizując sytuację no, że miały być przychody w tej kwocie i po prostu one, a Państwo 

nie podejmowaliście żadnej uchwały, bo do zaciągnięcia kredytu jest potrzebna uchwała Rady. 

W związku z tym, jak nie było po prostu przedłożonej, to Państwo jej nie podjęliście – to jest 

rzecz naturalna. Proszę Państwa, idziemy dalej – ustalamy przychody i przychody obecnie 

3 119 000, było 6 277 807 złotych, w tym: kredyt obecnie 3 005 000, był 4 189 923 złote. 

Przychody z projektów unijnych 87 884 i to jest bez zmian. I wolne środki 26 116, a było 

2 000 000. Także, tutaj w tym momencie, proszę Państwa, w tym momencie jest, że tak powiem, 

ta różnica w finansowaniu deficytu i w finansowaniu wydatków też majątkowych. 

Tu jednocześnie przypomnę punkt, że – to co było w opinii Regionalnej Izby – że suma deficytu, 

pokrycie deficytu po prostu tam się nie zgadzało kwotowo, bo powinna być kwota 1 595 000, 

a była pokazana kwota 2 000 000 wolnych środków. Te 2 000 000 byłoby, tylko że się pokazuje 

w pozycji niżej i to jest prawidłowe, a tutaj po prostu czysta literówka. Proszę Państwa, rozchody 

się nie zmieniły. Jeszcze tam była od razu Regionalna Izba punkt 10 upoważnień – w opinii 

Regionalnej Izby tam było, że jeden z tych punktów – punkt 3 – że nie na uposażenia. Uposażenie 

mają żołnierze. My jesteśmy jednostką i zostało tylko „wynagrodzenia”. I to jest naprawienie tego 

błędu wskazanego w opinii Regionalnej Izby. Także tutaj, proszę Państwa, no jest sytuacja taka. 

Jeszcze chcę zwrócić jedną uwagę na jedną rzecz – proszę zerkną na § 5, gdzie jest mowa 



o rezerwach. Tak jak mówiłam przy odczytywaniu pierwszej uchwały, proszę zwrócić uwagę, że 

łączna kwota rezerw zostaje bez zmian. Kwota rezerwy kryzysowej ustalona w oparciu o przepisy 

ustawowe wynosi w tej chwili 67 000, a rezerwa ogólna wynosi 193 738 złotych. I proszę 

Państwa, szczerze, nie możecie tego rozwiązać. I powiem dlaczego – po pierwsze rezerwa 

kryzysowa jest nietykalna, po drugie rezerwa ogólna – rozwiązanie tej rezerwy i uchwalenie 

poniżej 0,1 % jest niedopuszczalne ustawowo, więc musi być. Po drugie utrzymywanie jej tylko 

na 0,1 % jest bardzo ryzykowne, chociażby ze względu na to, co się stało z oprocentowaniem 

kredytów w roku 2022. Oprocentowanie, wartość, proszę Państwa, wzrosła 400-500 % 

w stosunku do roku 2021. Na przykład Gminy płaciły po 50 000-60 000, po 400 000 Gminy 

płaciły w roku 2022 odsetek od kredytów. Płać i płacz. W związku z powyższym, ja tylko proszę, 

żebyście Państwo, a przepraszam, że to powiem – przeczytałam Państwa wnioski z Komisji, także 

proszę Państwa powiem szczerze – trzeba się zastanowić nad niejednym z tych wniosków. I jeśli 

macie Państwo pytania. Właściwie to zmiany, to jeśli Państwo dostaliście z takim czerwonym 

tekstem, to ten czerwony tekst wyjaśnia co się zmieniło w stosunku do uchwały z 15 listopada, 

zarówno w zakresie dochodów jak i wydatków i co jest tego przyczyną. Jeśli Państwo mają jakieś 

pytania, no bo tutaj już nie ma opinii proszę Państwa, tu jest tyko dyskusja nad tym projektem. 

Część tabelaryczna itd. została załączona. Jak Państwo sobie porównają tabelę zadań sołeckich 

obecną i poprzednią, zobaczycie Państwo zupełnie inne nazwy zadań – to jest cel i dopiero potem 

zadania, na przykład „promocja Gminy poprzez, nie wiem, dofinansowanie strojów dla zespołu 

ludowego” itd. W związku z tym, te rzeczy, które były w opinii Regionalnej Izby zostały tu już, 

w całym tym materiale poprawione, wyprostowane. Także słucham, jeśli coś Państwo… 

Pan Sylwester Różycki :Odnośnie tego § 5 to ile teraz wynosi rezerwa ogólna w procentach? 

Pani Marzena Bienias: Proszę Pana, wie Pan co musiałabym to przeliczyć dokładnie, ale ona 

nawet 1 % nie ma. 

Pan Sylwester Różycki: A jaka jest minimalna wysokość? 

Pani Marzena Bienias: Minimalna jest 0,1 %, maksymalna 1 %, ale musiałabym – ja to Panu 

policzę dokładnie ile to jest z tabeli, dobrze? Udostępnię to Panu. 

Pan Sylwester Różycki: Bo w ubiegłych latach jaka była kwota? 42? 

Pani Marzena Bienias: Ale czego? 

Pan Sylwester Różycki: Ogólnej. 

Pani Marzena Bienias: Na początku w uchwale budżetowej? 

Pan Bogdan Zdon: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: Ale nie mówimy tegorocznym, tylko w ubiegłych latach. 

Pani Marzena Bienias: Ja nie ma wiedzy, musielibyście Państwo sprawdzić. Ja mogę tylko zajrzeć 

do systemu, do poprzedniej uchwały co mam w systemie naniesione. 



Pan Sylwester Różycki: No to jak Pani mówiła, że to są potrącenia wynagrodzenia. 

Pani Marzena Bienias: Do rezerwy kryzysowej tak. 

Pan Sylwester Różycki: Nie wlicza się tego. 

Pani Marzena Bienias: Proszę Pana, art. 222 ustawy o finansach – kryzysowa jest pomniejszona 

o wydatki na wynagrodzenia i pochodne oraz obsługę długu. Natomiast, w budżecie jednostki 

samorządu terytorialnego robi się rezerwę ogólną w wysokości nie mniejszej niż 0,1 i nie wyższej 

niż 1 % wydatków budżetu. Wydatków. Jeśli macie Państwo łączną kwotę wydatków 30 000 000, 

a macie 1 %, to byście mieli 300 000. 

Pan Sylwester Różycki: Maksymalna. 

Pani Marzena Bienias: Tak. A wy macie niecałe 200 000. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli minimalna to jest w granicach 30 000. 

Pani Marzena Bienias: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Czy wszyscy zrozumieli? 

Pan Mariusz Mirecki: Czy to może skutkować jeśli będzie tylko te 30 000 powiedzmy? 

Pani Marzena Bienias: Czy to może skutkować – proszę Państwa, no różne rzeczy się zdarzają, 

prawda? Nie macie pieniędzy w planie, nie wiem, nie macie nawet na pokrycie, wyjdzie wam 

przetarg drożej czy coś, już nie macie skąd wziąć. Nie macie żadnej rezerwy na wydatki 

inwestycyjne, bo widzę, że w budżecie nie ma. A taką rezerwę mogła podjąć Rada – uchwała 

o takiej rezerwie – bo są dopuszczalne takie rezerwy. Także powiem szczerze, że no w tym 

przypadku jeśli macie tylko i wyłącznie jedną rezerwę – bo to byłyby rezerwy celowe, a rezerwę 

ogólną możecie przeznaczyć na wszystko z wyjątkiem wynagrodzeń. 

Pani Ewelina Suligowska: A my jej nie mamy. 

Pani Maria Deja: Mamy. 

Pani Marzena Bienias: No w tym momencie macie 197 000. Ale 30 000 to nie wiem… 

Pani Maria Deja: Za mało. 

Pani Marzena Bienias: … wzrosną wam odsetki, wzrośnie coś i leżycie. 

Pan Józef Bakuła: Ceny energii choćby nawet. 

Pani Marzena Bienias: Ceny energii, ceny gazu, proszę Państwa. Ja jeszcze nie mam wolnych 

środków, nie policzę, w ogóle jeśli będziecie mieć jakiekolwiek wolne środki i czym pokryjecie 

– nie wiem. W związku z powyższym to jest moja prośba, nie zamykajcie sobie drogi, bo pewno 

rzeczy będziecie musieli potem zrezygnować, bo nie będziecie mieli. No co, chyba, że z Polskiego 

Ładu, czy.. no nie zrezygnujecie z pieniędzy, które wam ktoś dotuje, prawda? No oczywiście, że 

tak. Natomiast, tu możecie na każdy wydatek – prąd pójdzie w górę, czy coś, trzeba będzie gdzieś 

dołożyć, na materiały, coś się wydarzy – ja nie mówię o kryzysowej, że będzie powódź, czy pożar, 

czy coś, bo wtedy można kryzysową rozwiązać. Natomiast rezerwa ogólna to, proszę Państwa, 



jest że tak powiem, to jest takie zabezpieczenie na wydatki, których wysokości dzisiaj nie 

możemy przewidzieć. No a w obecnej sytuacji nie możemy wielu rzeczy przewidzieć, a tym 

bardziej wydatków. 

Pani Ewelina Suligowska: Ceny wszystkiego bardzo dużo wzrosły. 

Pani Marzena Bienias: No i tutaj Państwo, że tak powiem, proponujecie również obcięcie 

wydatków, nie wiem, na projekt, czy na jakieś inne rzeczy, czy coś – to chyba nie jest, że tak 

powiem, w tym momencie obcięcie tego i gdzieś tam kolejne zadanie włożenie, to ani nie zrobicie 

jednego, ani drugiego. 

Pani Maria Deja: Ale my mamy naprawdę dużo projektów już. 

Pani Marzena Bienias: Ależ oczywiście. 

Pani Maria Deja: Także na razie możemy te projekty kolejne… 

Pani Marzena Bienias: Właśnie, właśnie, może do realizacji. 

Pan Sylwester Różycki: Będziemy teraz debatowali na temat wniosków, to będzie w następnym 

punkcie. To jeśli chodzi o rezerwę kryzysową, to mamy wyjaśnione. Do tej pory to było tak, że 

Wójt zwracał się do Rady o przesunięcie środków na dane zadanie, ewentualnie rezygnacja, jak 

tam na przykład było planowane z danej inwestycji na pokrycie innej inwestycji, tak? Mniej 

więcej. W ten sposób. 

 

5) przedstawienie stanowiska Wójta Gminy w sprawie opinii komisji i wniosków radych; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o przedstawienie stanowiska Wójta Gminy w sprawie 

opinii komisji i wniosków radnych. 

 

Pan Józef Bakuła: Odczyta Pan Panie Bogdanie? 

Pan Bogdan Zdon: Tak odczytam. 

Pan Józef Bakuła: Ja jedno zdanie na koniec powiem. 

 

Przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej i Spraw Socjalnych Pan Bogdan odczytał 

stanowisko Wójta w sprawie opinii komisji i wniosków radnych do projektu uchwały budżetowej 

na 2023 rok (pismo stanowi załącznik nr 2 do protokołu). 

 

Pani Maria Deja: Mam jedno tylko zdanie. Bo tutaj napisane jest takie zdanie, że w razie czego 

będziemy mieli narzucone przez RIO projekt budżetu, a w tej chwili mamy narzucony przez 

Wójta projekt budżetu. No i co jest fajniejsze? 

Pan Józef Bakuła: Jeśli mogę. Proszę Państwa, mówiłem już to chyba dwa, albo trzy razy – to jest 

projekt minimalistyczny, przedstawiony Państwu po to, żeby Regionalna Izba Obrachunkowa bez 



jakichś tam oporów nam to zaakceptowała. Na najbliższej sesji, nawet w miesiącu lutym, możemy 

przystępować do zmian, do wprowadzenia nowych zasad. Proponuję, żeby to robić w ten sposób, 

że nie wszystkie na raz, tylko zaczynać od tych najpilniejszych. Bo więcej wiedzy będziemy mieli 

po tym jak rozliczymy rok, a to będzie na koniec marca. Niektóre rzeczy naprawdę mogą 

poczekać do końca marca. Te, które są pilne ja sam będę proponował – tak jak już mówiłem 

choćby sprawę samochodu dla strażaków – będę proponował już w lutym zmianę w projekcie 

budżetu. Nie zamyka Państwu to drogi do niczego. Prośba jest o ten tylko czas, o zwłokę. I tyle. 

A zdarzają się takie sytuacje, że RIO narzuca swój projekt budżetu i my wtedy niewiele możemy 

z nim zrobić. Tę propozycję, którą przedstawia – którą wyliczyła Pani Skarbnik, ja ją 

przedstawiam – możecie Państwo, jak mówię, zmieniać, modyfikować, nic nie stoi na 

przeszkodzie. Ja proszę tylko o czas. 

Pani Maria Deja: To proszę powiedzieć mi, czy gdyby wprowadzić minimalne zmiany, chociaż 

jedną, dwie, czy trzy – czy to skutkowałoby od razu, że RIO nam odrzuci? Zmiany. Zmiany takie 

w ramach tego budżetu. I naprawdę oni jeden wniosek nie nadawał się do tego, żeby pochylić nad 

nim głowę? 

Pani Marzena Bienias: Mogę? Proszę Państwa, jeśli dobrze zrozumiałam, to z Komisji 

Finansowo… bo nie wiem, o którą Komisję tu chodzi, bo ja mam tylko… 

Pani Maria Deja: Ogólnie. 

Pani Marzena Bienias: Ogólnie, tak? Bo są tu pewne zmiany, które kompletnie nie wymagają 

zmiany w budżecie. 

Pani Maria Deja: No właśnie, właśnie, o to mi chodzi. 

Pani Marzena Bienias: I tutaj macie Państwo na ten krzemień, coś tutaj widziałam, prawda? 

Pan Józef Bakuła: 15 000. 

Pani Marzena Bienias: 15 000 – zmiana nazwy zadania z promocji krzemień. Proszę Państwa, to 

nie jest zadanie majątkowe, które jest określone imiennie. To jest zadanie, które mieści się 

w wydatkach bieżących wprost opisanych w paragrafach – czy my z tego zrobimy, za 

przeproszeniem, krzemień, czy my zrobimy promocję pikników strażackich, jeśli to są wszystko 

zadania promocyjne – powtarzam, to jest to dokładnie ta sama klasyfikacja, te same paragrafy, 

ten sam rodzaj zadania i ten sam wydatek. I tu kompletnie nie wymaga zmiany. Jedynie co 

możemy to, proszę Państwa, na tej stronie 13’ej opisać, że to nie będzie park archeologiczny, 

kopalnie krzemienia czekoladowego – to jest strona 11 akurat – tylko będą te pikniki. Nic nie stoi 

na przeszkodzie, żeby to zrobić. I to nie wymaga zmian w budżecie. 

Pan Sylwester Różycki: Ale to jest kolejne zadanie. 

Pani Marzena Bienias: Ale nie ma, proszę Pana, zadania imiennie określonego tutaj. 

Pan Sylwester Różycki: A w opisówce jak mamy? 



Pani Marzena Bienias: Na stronie 11: „przygotowanie koncepcji i promocja krzemienia 

czekoladowego”. Promocja krzemienia czekoladowego – więc zamiast napisać „promocja 

krzemienia czekoladowego”, bo proszę zwrócić uwagę, że nie macie nazwy zadania w budżecie, 

w uchwale budżetowej. To nie wymaga zmiany ani w części tabelarycznej. Jedyne nazwane 

imiennie zadania to są zadania majątkowe. Ja mówię o uchwale budżetowej. A czy Państwo 

decydujecie, że z krzemienia z promocji rezygnujecie – proszę bardzo, wpiszemy za to w treści, 

że to jest tyle i tyle na promocję taką i taką. Następna rzecz, która tutaj była „Modernizacja 

budynku po Gromadzkiej Radzie zmienić na” i to już jest, widzę, wydatek majątkowy, tak? Bo 

to jest wydatek majątkowy. 

Pan Sylwester Różycki: To może Pani poczekać chwileczkę. To teraz tak, my cały czas skupiamy 

się na, jesteśmy w stanowisku, tak? 

Pani Marzena Bienias: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: To przejdziemy do następnego punktu. 

Pani Marzena Bienias: Ale tutaj Pani właśnie mówiła, że czym się różni to, że uchwalimy sami, 

bo to Pan Wójt. Proszę Państwa, przepraszam, że to powiem, ale Wójt jest jedynym 

wnioskodawcą projektu budżetu. Państwo go mogą zmienić. Mieliście na Komisjach możliwość 

składania wniosków i część wniosków… 

Pani Maria Deja: I żaden nie zostało właśnie… 

Pani Marzenia Bienias: I część wniosków to jest tutaj, prawda? No ale ja to widzę dopiero dzisiaj, 

prawda? 

Pan Józef Bakuła: Z dzisiejszej Komisji wnioski. 

Pani Marzena Bienias: Nie było przygotowane z Komisji. Gdybym ja to dostała przypuśćmy 9 czy 

tam któregoś grudnia… 

Pani Maria Deja: Ale w grudniu my to pisaliśmy, te wnioski. 

Pan Mariusz Mirecki: Te to dzisiaj były. 

Pani Marzena Bienias: No przykro mi to powiedzieć, ale… 

Pani Maria Deja: Ja w grudniu pisałam. 

Pani Ewelina Suligowska: Ale o tych jest rozmowa co dzisiaj. 

Pan Sylwester Różycki: Końcowa. 

Pani Marzena Bienias: Przykro mi to powiedzieć, ale ja, proszę Państwa, no niewiele mogę w tym 

momencie zrobić. A jeszcze tylko chciałam Państwu powiedzieć, że no niestety, jeśli dzisiaj 

budżetu nie uchwalicie, to jutro uchwali go Regionalna. Ale od razu określam, dochody bieżące, 

wydatki bieżące i WPF inwestycje. WPF – tylko te kilka zadań, które znajdują się w WPF’ie. Ani 

jedno zadanie nowe, ani żadnego, nic, zero. Do momentu – przepraszam, że to powiem – aż się 

Państwo dogadacie. Ja nie mam nic do stracenia, więc mogę… 



Pan Sylwester Różycki: Dlatego jesteśmy tu dzisiaj, żeby ten budżet uchwalić. Tak. Jak 

najbardziej. 

Pani Marzena Bienias: Dlatego ja tylko informuję Państwa, że jeśli Państwo chcecie i to są 

wnioski z Państwa Komisji, zażądacie do wprowadzenia – proszę bardzo, jak najbardziej – tylko 

niektóre z nich, tak jak mówię, nie wymagają, a niektóre na spokojnie. Proszę Państwa, ja jeszcze 

tylko proszę o jedno – proszę też zwrócić uwagę, że nie ma Pani Skarbnik na etacie. Ja pracuje 

na pełny etat, w tym momencie, w sąsiedniej Gminie i jestem tu tylko 5-6 godzin dziennie. Pracuję 

po 14 godzin. Ja nie jestem w stanie Państwu przygotowywać zmiany, zmiany i jeszcze raz 

zmiany. Ja od 8 grudnia tylko i wyłącznie starałam się cokolwiek zamknąć rok i przygotować 

projekt budżetu, który spełniałby warunki wymagane ustawowo. I proszę Państwa – szczerze – 

ja mam serdecznie dosyć pracy po 14 godzin na dobę. Bywało, że i w sobotę – Pan Sekretarz 

świadkiem. Także no cóż, ja mam też jedno zdrowie i mówię szczerze jak jest proszę Państwa. 

Nic nie stoi na przeszkodzie, oprócz pewnych zmian dotyczących rezerwy, bo tu 

przeholowaliście. W związku z powyższym, ja proponuję może jeszcze raz przychylić się do tych 

zmian co my chcemy i co my wymagamy, żeby było w tym budżecie. Także to nie jest beton, 

który trzeba jakoś rozkruszać, to jest normalna uchwała, projekt uchwały, który można zmieniać, 

tak jak przez cały rok to czynicie. Także, no cóż Regionalna będzie jeszcze bardziej restrykcyjna 

– to wam mówię. 

Pan Sylwester Różycki: W trakcie trwania procedury były zgłaszane wnioski przez Radnych 

i Komisje do projektu pierwszego. 

Pan Bogdan Zdon: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: Również. 

 

6) odczytanie opinii komisji w sprawie projektu uchwały budżetowej ze zmianami; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o odczytanie opinii Komisji w sprawie projektu uchwały 

budżetowej ze zmianami. 

 

Pan Sylwester Różycki: Teraz to jest ten moment na odczytanie tych dzisiejszych wniosków, tak? 

Pani Maria Deja: To znaczy, one były dzisiaj… chodzi mi, że one były… 

Pan Józef Bakuła: Wnioski dzisiaj były sformułowane. 

Pani Ewelina Suligowska: Mogę Sylwek jedno słowo? Właśnie to są wnioski, które zostały 

dzisiaj… ostatnio odbyła się – może tak szybko – odbyła się ostatnio Komisja, gdzie było nas no 

dużo na tej Komisji, bo dość licznie przyszliśmy jako Radni mimo, że nie tylko Przewodniczący, 

tylko zwykli też Radni i wiele rzeczy, żeśmy tam poruszali, wiele rzeczy zostało ustalonych. 

Dzisiaj musiała się odbyć jeszcze raz Komisja no bo musieliśmy pracować… 



Pan Sylwester Różycki: Nowy. 

Pani Ewelina Suligowska: … tylko na nowej wersji, na podstawie starego, ale z tymi nowymi 

rzeczami w nowym. No i dzisiaj taka jest trochę ciężka sytuacja, bo tak – no nie wszyscy dzisiaj 

mogli uczestniczyć tutaj w Komisji, są różne powody nie tylko czy mi się chce czy nie chce – 

zdrowotne itd. No i dzisiaj padają wnioski, wy mieliście na to trzy godziny, no obradowaliście na 

to, mieliście możliwość na to, żeby te wnioski powprowadzać itd. Niektórzy Radni no nie będą 

o tym wiedzieć, czy ja, czy Pani Maria – no bo niestety nie uczestniczyłyśmy w tym. I ja, ja też 

tak myślę, że słuchając teraz Panią Skarbnik – ja też nie znam Pani, pierwszy raz słyszę dzisiaj 

Pani głos i to co Pani mówi myślę, że to są takie mądre słowa, że jeśli to nam nie przeszkadza 

w tym, że możemy to wszystko sobie wprowadzać i te wcześniejsze i te, które dzisiaj padły 

wnioski, no to chyba się nie mamy co za bardzo przepychać, bo ja mogę dopisać tak, że 

przepraszam, ale ja też bym tam dodała coś. 

Pan Sylwester Różycki: Ale to tego… 

Pani Maria Deja: Ale mieliśmy czas… 

Pani Ewelina Suligowska: No tak, tylko że wiesz, że to jest takie… 

Pani Maria Deja: … dawaliśmy w grudniu wnioski… 

Pan Sylwester Różycki: Drodzy Państwo, ale jesteśmy w procedurze, postępujemy zgodnie 

z procedurą. 

Pani Ewelina Suligowska: Tak, odsłuchamy tego, jak najbardziej. 

Pan Sylwester Różycki: Jesteśmy teraz w punkcie, droga Pani, punkcie 6 „Odczytanie opinii 

Komisji w sprawie projektu uchwał w budżecie” i potem przystąpimy do punktu 7 „Dyskusja nad 

wniesionymi poprawkami ich przegłosowanie”, do tego ma prawo Rada, to co Pan Józef mówił. 

Pani Ewelina Suligowska: Tak, przeczytać. 

Pan Sylwester Różycki: Pani… Pani księgowa? Tak mówić? 

Pani Marzena Bienias: Tak. Tak poproszę. 

Pan Sylwester Różycki: Pani księgowa sugeruje roztropność i rozwagę, ale oczywiście nam tu 

w tym pomoże, ale od tego jest ta sesja, spotkaliśmy się po to, żeby uchwalić ten budżet 

i z pewnością go dziś uchwalimy. Jak on będzie ostatecznie wyglądał zależy tylko i wyłącznie od 

Państwa Radnych i od Waszego głosowania. 

Pani Ewelina Suligowska: No tak, tylko że no… 

Pan Sylwester Różycki: A teraz jest moment, że odbyła się Komisja i zostały sformułowane 

wnioski, które Pan teraz Bogdan odczyta. Czyli jesteśmy w punkcie 6 „Odczytanie opinii Komisji 

w sprawie projektu uchwały budżetowej ze zmianami” – tak mam napisane. Proszę bardzo, oddaję 

głos Panu Bogdanowi. 



Pan Bogdan Zdon: Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, szanowni goście, Panie Wójcie dzisiaj 

odbyła się Komisja i obradowaliśmy nad nową wersją projektu i zgłosiliśmy następujące wnioski 

do budżetu. Pierwszy: zmniejszyć wysokość dotacji dla biblioteki gminnej do kwoty 200 000 

złotych z działu 921, rozdział 92116, paragraf 248. Środki przeznaczamy na dotację dla Powiatu 

Szydłowieckiego na przebudowę drogi powiatowej 4021W Łaziska-Zaborowie-Zastronie, dział 

600, rozdział 60014, paragraf 6300: drogi publiczne powiatowe, w wysokości 50 000 złotych. 

Proszę Państwa, zaznaczę tu, że wszystkie te wnioski były jednogłośnie przegłosowane – 

przedyskutowane i przegłosowane jednogłośnie przez Komisję. Przeznaczenie wydatków 

w kwocie 30 000 złotych planowanych na budowę drogi wewnętrznej w miejscowości Gozdków 

dział 600, rozdział 60014, paragraf 6050 na przebudowę drogi powiatowej 4021W Łaziska-

Zaborowie-Zastronie, dział 600, rozdział 60014, paragraf 6300: drogi publiczne powiatowe 

w wysokości 30 000 złotych. Z działu 921, rozdział 92120, paragraf 6050 z zadania „Wykonanie 

dokumentacji projektowo-technicznej cmentarza wojennego w Krogulczy Mokrej oraz jego 

renowacja” o wartości 25 000 zł. Przesunięcie kwoty 20 000 złotych do działu 600, rozdział 

60014, paragraf 6300 na zadanie „Dotacja dla Powiatu Szydłowieckiego na przebudowę drogi 

powiatowej 4021W Łaziska-Zaborowie-Zastronie”, co stanowi łączną kwotę 100 000 złotych 

dotację dla drogi powiatowej, na wykonanie tej drogi powiatowej. Pozostałą kwotę z cmentarza, 

to jest 5 000 złotych przesunąć do działu 700, rozdział 70005, paragraf 6050 do zadania 

„Pozyskanie  nieruchomości w Krogulczy Mokrej nr ewidencyjny 303 od Skarbu Państwa”. Jest 

to nieruchomość, na której usytuowany jest cmentarz wojenny. Środki zabezpieczone na koszty 

związane z pozyskaniem od Skarbu Państwa. Następny wniosek: dział 700, rozdział 70007, 

paragraf 6050 „Modernizacja po byłej Gromadzkiej Radzie Narodowej z przeznaczeniem na 

mieszkania socjalne” zmienić zadanie na „Rozbudowa świetlicy w Łaziskach” w kwocie 100 000 

złotych. Dział 750, rozdział 75075, paragraf 2820: dotacja celowa z budżetu na finansowanie lub 

dofinansowanie zadań zleconych do realizacji Stowarzyszeniom zmienić nazwę na „Promowanie 

Gminy Orońsko po przez kulturę ludowo-folklorystyczną”. Następny wniosek: zmiana nazwy 

zadania z promocji krzemienia czekoladowego w wysokości 15 000 złotych w dziale 750, 

rozdział 75075, paragraf 4300: zakup usług na „Promocja Gminy poprzez organizację pikników 

strażackich”, dział 750, rozdział 75075, paragraf 2820. 

Pani Marzena Bienias: Bardzo przepraszam. Czy ja mogę poprosić o wrócenie do tego – nie tego, 

tylko jeszcze wcześniejszego – zmienić nazwę zadania? 

Pani Maria Deja: Z GRN? 

Pan Tadeusz Strzecha: W Łaziskach. 

Pani Maria Deja: W Łaziskach, 100 000 jest… 



Pan Sylwester Różycki: Może zrobimy tak, drodzy Państwo zrobimy tak, że odczyta, ja zrobię 

przerwę i… 

Pani Marzena Bienias: Dobrze. 

Pan Sylwester Różycki: … bo nie ma tego Pani przed oczami. 

Pani Marzena Bienias: Nie. 

Pan Sylwester Różycki: Bo my już mamy to na mailu. Mamy to już chyba na mailu od Pana 

Bogdana. Wydrukujemy Pani to. 

Pani Marzena Bienias: Dobrze. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze? Tak zrobimy. 

Pani Marzena Bienias: Dobrze, dobrze. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę kontynuować. 

Pani Marzena Bienias: Ja się wtedy będę mogła odnieść cokolwiek. 

Pan Sylwester Różycki: Tak, tak. Niech Pan odczyta. 

Pan Bogdan Zdon: Następny punkt: dział 750, rozdział 75075, paragraf 4300, kwotę 23 350 

złotych przesunąć z promocji jednostki terytorialnej do działu 921, rozdział 92109, paragraf 4210: 

kultura i ochrona dziedzictwa narodowego, domy i ośrodki kultury, świetlice i kluby – zakup 

materiałów i wyposażenia. Środki przeznaczyć dla świetlic. Następnie wniosek: zmniejszenie  

rezerwy ogólnej zgodnie z zasadami z kwoty z 197 738 złotych do kwoty 45 000 złotych. 

Pozostałą kwotę w wysokości 152 738 złotych przeznaczyć na zadania inwestycyjne. I tu będą 

przestawione zadania inwestycyjne z środków rezerwy ogólnej. Wniosek: wprowadzenie do 

budżetu 2023 roku zadania „Budowa sieci wodociągowej w Bąkowie w pasie drogi gminnej 

oznaczonej jako działka nr 49 od działki nr 50 (droga) do działki nr 129/18 o długości ok. 270 

mb. Kwota 60 000 złotych, dział 010, rozdział 01043, paragraf 6050, źródło finansowania rezerwa 

ogólna. Następny wniosek: wprowadzenie do budżetu w 2023 roku zadania „Oświetlenie uliczne 

wzdłuż drogi gminnej (gościniec) w Dobrucie nr działki 697 – projekt”. Wartość zadania 10 000 

złotych, dział 900, rozdział 90015, paragraf 6050, źródło finansowania rezerwa ogólna. Następny 

wniosek: wprowadzenie do budżetu na 2023 rok zadania „Oświetlenie uliczne w Wałsnowie 

przez zamontowanie 3 szt. lamp solarnych wzdłuż drogi wojewódzkiej nr 735”. Wartość zadania 

12 000, dział 900, rozdział 90015, paragraf 6050, źródło finansowania rezerwa ogólna. Następny 

wniosek: wprowadzenie zadania do budżetu pt. „Zagospodarowanie zbiornika wodnego 

w Dobrucie przy placu zabaw”. Wartość zadania 25 000, dział 700, rozdział 70005, paragraf 

6050,  źródło finansowania rezerwa ogólna. Następny wniosek: kontynuacja zadania z 2020 roku 

– projekt budowy drogi gminnej zgodnie z miejscowym planem zagospodarowania 

przestrzennego przy ulicy Dworskiej (Zacisze) na działkach 80/8, 81/3, 82/2, 83/7. Wartość 

ogólna 20 000 złotych, dział 600, rozdział 60017, paragraf 6050, źródło finansowania rezerwa 



ogólna. Następny wniosek: budowa kanalizacji na ulicy Górnej, kolejny etap, 25 738 złotych, 

dział 010, rozdział 01044, paragraf 6050, źródło finansowania rezerwa ogólna. Dziękuję. 

 

7) dyskusja nad wniesionymi poprawkami i ich przegłosowanie; 

Przewodniczący Rady Gminy zaprosił Wysoką Radę do dyskusji nad przedstawionym projektem 

uchwały budżetowej. 

 

Pani Marzena Bienias: I teraz, proszę Państwa, pierwszy punkt „zmniejszenie wysokości dotacji 

dla biblioteki o kwotę 50 000” – z tego co tutaj Pan Przewodniczący mówił na początku, złożony 

był wniosek o wyjaśnienie dlaczego tak duże koszty w porównaniu z rokiem ubiegłym, prawda? 

I teraz, ja po prostu nie znam sytuacji, bo być może w odpowiedzi było coś, bo tutaj może być 

sytuacja taka, że jakiś tam wzrost wyższy od przeciętnego, na przykład wynikającego ze wzrostu 

bieżących kosztów. Może być na przykład teoretycznie: odchodzi dwóch pracowników, 

potrzebują odprawy, coś tam, takie rzeczy, prawda? No ja nie umiem powiedzieć jaka była 

odpowiedź na ten temat i czy satysfakcjonująca… 

Pani Maria Deja: Ale a propos tej odpowiedzi, ta odpowiedź jest tendencyjna czy jakaś tam. Pan 

odpowiedział nam, że niskie były w ubiegłym roku, w 2022, że niski był budżet. Ale przecież 

wiemy wszyscy, że w ubiegłym roku odchodził Pan Dyrektor na emeryturę, miał odprawę. A więc 

z tego wniosek, że była zwiększona pula skoro było wiadomo, że odchodzi, prawda? Czyli 

dlaczego teraz czytamy, że jest zaniżony był w poprzednim roku budżet. Ja tego nie rozumiem. 

Że zaniżony był budżet, a Dyrektor odchodził, to no miał odprawę dużą, czyli budżet powinien 

być zawyżony, prawda? A teraz powinien być niższy. 

Pani Marzena Bienias: Proszę Państwa, jeśli chodzi o instytucje, które my utrzymujemy jako 

Gmina w formie dotacji podmiotowej – w grę wchodzą remonty, być może, teoretycznie zawaliły 

się regały i trzeba mieć, dodać te 20 000, ileś tam na nowe regały o odpowiedniej wytrzymałości 

– książki są ciężkie. Być może ktoś odchodzi na emeryturę, potrzebna jest odprawa. Na pewno 

wzrastają koszty energii, prawda? Nie wiem gdzie ta biblioteka się mieści, gdzieś… 

Pan Sylwester Różycki: Tu, w Urzędzie. 

Pani Marzena Bienias: Też nie umiem powiedzieć czy jest biblioteka obciążana kosztami, czy 

jest po prostu ogrzewana gratis. 

Pani Ewelina Suligowska: Nie, to chyba tutaj. 

Pani Marzena Bienias: Ale czy płaci… 

Pani Ewelina Suligowska: Tutaj nie, bo żadna instytucja, bo ani biblioteka, ani świetlice, ani 

straże nie płacą. 



Pani Marzena Bienias: Czyli proszę zwrócić uwagę. Czy obciążacie za światło, czy nie. Czyli 

mają ogrzewanie i oświetlenie rozumiem – czy mają podlicznik czy coś takiego. I jeśli płacicie 

to Państwo ze swoich pieniędzy urzędowych, to całe koszty podwyżki mediów ponosicie wy. 

Pani Maria Deja: Tak. 

Pani Marzena Bienias: Nie ma potrzeby zwiększania dotacji na bibliotekę, ale to są tylko 

poszczególne elementy. Przypuśćmy, że na przykład chcą kupić książki – to dobrze, w tym roku 

jest stać nas na 15 000 książki, postarajcie się od Biblioteki Narodowej na grant na 5 000 czy 

10 000 i dokupcie sobie książek. Przecież też takie dofinansowania funkcjonują. Macie jeszcze 

jakieś tam bieżące, nie wiem czy w bibliotece też prowadzicie jakieś zajęcia z czytelnictwa, czy 

z czegoś. 

Pani Maria Deja: Biblioteka jest bardzo ciasna. Biblioteka ile lat temu – 7 czy 8 – był już projekt 

wykonany na bibliotekę, był projekt wykonany. Projekt jest odłożony na półeczkę za 50 000 

gdzieś tam 8 lat temu czy ileś. Nie jest zrealizowany projekt. Ta biblioteka nadal się gnieździ 

i raczej… 

Pani Marzena Bienias: Nie macie zajęć, na które trzeba kupić materiały dla dzieci, coś… 

Pani Maria Deja: Nie. Tam nie ma miejsca na to po prostu. Po prostu nie ma miejsca. 

Pani Marzena Bienias: No więc to są, proszę Państwa, tylko wydatki bieżące. No przecież zakres 

wydatków bieżących macie jako instytucja powołująca, jako nadzorująca bibliotekę, macie prawo 

poprosić wykaz wszystkich wydatków z rozliczeń, całych kosztów i będziecie wiedzieć na co 

pieniądze są wydatkowane, bo na wynagrodzenia tyle, na składki tyle, na wydatki rzeczowe. 

Teoretycznie, na media, na telefon, na jakieś tam takie rzeczy i Państwo wiecie rząd wielkości 

jakie są konieczne rzeczy. Bo wy Państwo jeśli macie projekt do rozbudowy, czy czegoś, to te 

pieniądze musicie sobie zebrać na to, żeby bibliotekę przenieść, zrobić tam remont, wybudować, 

doposażyć i takie tam. 

Pan Sylwester Różycki: Tak. 

Pani Marzena Bienias: Prawda? To nie są to takie, ja rozumiem, ale ja rozumiem też jako 

księgowa co to znaczy koszt, prawda? I czego dotyczy ten koszt, prawda? Więc ja tu proponuję 

na ten moment, proszę Państwa, i tak od was zależy, przecież oni tej kwoty jednorazowo nie 

dostaną. Oni mogą dostać 1/12 i na przykład z tym, że możecie Państwo zadecydować, że za 

miesiąc styczeń dostaną przypuśćmy kwotę 20 000, ale jak zmniejszacie im w uchwale to nie 

więcej niż do kwoty określonej w uchwale. Ale zmniejszyć im zawsze możecie, bo uznajecie, że 

koszty były zawyżone i Wy się na takie koszty nie zgadzacie. To dlaczego… 

Pani Maria Deja: To znaczy, Pani nowa księgowa mówi nam, że ktoś idzie na emeryturę, 

odprawa, to się wiąże z większymi kosztami. 

Pan Sylwester Różycki: Nikt nie odchodzi. 



Pani Maria Deja: Tak. W ubiegłym roku, tak jak mówię, odchodził Dyrektor na emeryturę. To się 

wiąże z jakimi kosztami? Odprawa? 

Pani Marzena Bienias: No, ale przepraszam… no wypłata wynagrodzenia dodatkowego, 

oczywiście dodatkowe… 

Pani Maria Deja: No to są duże pieniądze z tego co wiem, ileś tam. 

Pani Marzena Bienias: Tak. Spore pieniądze. 

Pani Maria Deja: I to zostało ujęte w ubiegłorocznym budżecie. 

Pani Marzena Bienias: A więc w tym roku raczej nie będzie odprawy dla Pana Dyrektora. 

Pani Maria Deja: Ale w tym roku Pan nam pisze, że ubiegłoroczny plan wydatków był zaniżony. 

No to nie rozumiem. 

Pani Marzena Bienias: Proszę Państwa, no… 

Pan Sylwester Różycki: To nie starczyło mu? 

Pani Marzena Bienias: …no to nie może być na koniec nic zdania. To poproście zestawienie 

tabelaryczne… 

Pan Sylwester Różycki: Poprosiliśmy już. 

Pani Marzena Bienias: … w rozbiciu na: ile na wynagrodzenia, ile na rzeczowe i jakie, jakie są 

to środki czystości, jakiego typu, jakieś tam takie, czy inne rzeczy. I proszę niech Wam to 

przedstawią, przecież ktoś księgowość biblioteki prowadzi. A kto prowadzi księgowość 

biblioteki? 

Pan Józef Bakuła: Urząd. 

Pani Marzena Bienias: To przecież żaden problem wydrukować. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. 

Pani Marzena Bienias: Prosi się księgową o wydruk i dziękuje. I będzie wiadomo co na co, 

zapiszcie sobie Państwo na Komisji – wglądu mają osobną dokumentację księgową, bo mają 

obowiązek mieć osobny segregator tylko z ich dokumentacją księgową i nie trzeba tego nigdzie 

szukać. Poprosić segregator i przejrzyjcie wydatki i dopiero wtedy zadecydujcie. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Proszę bardzo. 

Pani Marzena Bienias: I to jest ten pierwszy punkt. 

Pan Sylwester Różycki: Tak. 

Pani Marzena Bienias: Myślę, że Państwo się zastanowicie i podejmiecie decyzję właściwą. 

Następny: 30 000 z planowanych na budowę drogi wewnętrznej w miejscowości Gozdków na 

drogę powiatową. I tu też mówimy w dalszym ciągu o drodze powiatowej. Czyli punkt drugi też 

dotyczy – i trzeci – też dotyczy powiatowej. Ja myślę, że Państwo to rozważycie, to co 

rozmawialiśmy, tak? Następnie, 5 000 z 600, ale z działu 700, 7005 – musze zerknąć, bo tu jest 

nienapisana nazwa zadania. Tutaj mamy kwoty 5 000. 



Pan Bogdan Zdon: Ale to jest z działu 921. Te 5 000 to jest z działu… 

Pan Józef Bakuła: 921. 

Pani Marzena Bienias: Ale to jest „z”. Z działu, tak? 

Pan Bogdan Zdon: Z działu 921. 

Pani Marzena Bienias: Z dokumentacji tego cmentarza. 

Pan Bogdan Zdon: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: To też nie jest nasz grunt, to też takie. 

Pani Marzena Bienias: Cmentarza wojennego w Krogulczy oraz .. 

Pani Maria Deja: Najpierw trzeba przejąć. 

Pani Marzena Bienias: No to tutaj bym się, przecież proszę Państwa, jeśli nie jest to Wasze, to 

nawet dokumentacji nie zrobicie, bo to musicie mieć mapy, akt własności, itd. Chyba, że… 

Pan Sylwester Różycki: Ale to dokumentację możemy sobie zrobić, tak jak robimy koncepcję 

parku archeologicznego, a którą traktujemy jako działanie promocyjne, a nie inwestycyjne. 

Pani Marzena Bienias: No dobrze, ale tutaj ta dokumentacja cmentarza – wiecie co, bo tutaj to te 

cmentarze wojenne… 

Pan Sylwester Różycki: Zabytki. 

Pani Marzena Bienias: … to jest inna w ogóle bajka. Bo to jest, no te instytucje zajmują się tym 

wszystkim. To trzeba by było przemyśleć czy  to jest w ogóle do wykonania i w ogóle do ruszenia 

i w jakim stopniu. 

Pan Sylwester Różycki: Dlatego jest kolejny punt w tym wniosku. 

Pani Marzena Bienias: Tak. I teraz na… 

Pan Sylwester Różycki: Czyli pozostawienie jest tam 5 000 złotych. 

Pani Marzena Bienias: … a na pozyskanie… a, czyli to byście Państwo chcieli, żeby tu 

ewentualnie zmienić nazwę zadania… 

Pan Sylwester Różycki: Tak jest. 

Pan Bogdan Zdon: Tak. 

Pani Marzena Bienias: … w takim razie, bo tu proszę Państwa, pozyskanie działki na to, to też 

wchodzi w zadnie inwestycyjne… 

Pan Sylwester Różycki: Tak jest. 

Pani Marzena Bienias: … żeby niebyło. 

Pan Sylwester Różycki: Tak jest. I jest kwota 5 000 złotych ewentualnie. 

Pani Marzena Bienias: Ale nie no, tutaj mamy 25 000 i przypuśćmy… 

Pan Sylwester Różycki: To niech Pani przeczyta całe, bo ja to też mam przed oczami. 

Pani Marzena Bienias: Dobrze, tylko że z tego zabieramy całe 25. 

Pan Karol Białas: 20, a 5 zostaje. 



Pani Ewelina Suligowska: Ale później z drugiego 5, tak? 

Pani Maria Deja: Nie no, jest 25 000 – 20 zabieramy, 5 zostawiamy. 

Pani Marzena Bienias: Przesunięcie 20 na tę drogę powiatową z tej kwoty. 

Pani Maria Deja: Tak, a 5 zostaje. 

Pani Marzena Bienias: A 5 pozostawiamy. Tylko, że to by było wtedy: zmiana nazwy zadania. 

Pani Ewelina Suligowska: Na co te 5 pozostawiamy? 

Pani Wiesława Kaczyńska: Na projekt. 

Pan Adam Stańczyk: Na ustalenie własności. 

Pani Marzena Bienias: Ale czyją to jest własnością? 

Pan Adam Stańczyk: Skarbu Państwa. KOWR’u. 

Pan Marzena Bienias: Proszę Państwa, zanim cokolwiek ruszycie Skarb Państwa, to się 

dowiedzcie czy jest to możliwe. 

Pan Sylwester Różycki: To jest KOWR’u. Krajowy Ośrodek Wsparcia Rolnictwa. 

Nieruchomość. Widnieje. 

Pani Marzena Bienias: I czy dostaniecie, czy musicie zapłacić, czy oni w ogóle mają przeznaczone 

w planie sprzedaży nieruchomości, czy cośkolwiek mogą z tym zrobić. 

Pan Sylwester Różycki: Na cele publiczne można pozyskać nieruchomości jak to było na przykład 

w miejscowości Dobrut. Ta procedura już była przerabiana przez Gminę. I właśnie tu jest 

pozostawienie tej nazwy zadania „Pozyskanie nieruchomości w Krogulczy Mokrej o numerze 

430 od Skarbu Państwa” Dopiero wysłanie wniosku i odpowiedź właściciela będzie obligowała, 

bądź Wójt będzie przedkładał Radzie projekt uchwały o pozyskaniu tej nieruchomości i tam będą 

wszystkie szczegóły. 

Pani Marzena Bienias: Rozumiem. Czyli, proszę Państwa, w razie czego, to gdyby – ja mówię 

teoretycznie – gdyby Państwo wstrzymali się teraz z tą drogą powiatową, to i tego nie ma co 

ruszać, bo nie macie, bo w razie czego to jest zabezpieczenie na drogę powiatową, te 20 000 by 

z tego było, bo być może wcale nie będzie potrzeba. A być może działkę dostaniecie na cele 

właśnie jeśli będziecie konserwację robić i tam tę renowację tego cmentarza, to być może 

dostaniecie nieodpłatnie, prawda? 

Pan Sylwester Różycki: Na cel publiczny, tak? 

Pani Marzena Bienias: Tak, na cel publiczny. 

Pan Sylwester Różycki: Taki jest zamysł. 

Pani Marzena Bienias: Właśnie. I tutaj, na ten moment, to ja też nie wiem czy bym ja to w tej 

chwili ruszała. Bo to w razie czego macie zablokowane środki, albo jeśli droga powiatowa nie 

wypali, a działkę sobie pozyskacie nieodpłatnie, to spokojnie całe 25 000 bierzecie na inne cele. 

Pan Adam Stańczyk: Na pewno, jeśli mogę się wtrącić… 



Pan Sylwester Różycki: Ciężko będzie. 

Pan Adam Stańczyk: … w tym roku się to nie zamknie. Pozyskanie działki w Dobrucie trwało 

3 lata. 

Pani Marzena Bienias: No więc dlatego, proszę Państwa, szczerze zastanówcie… 

Pan Sylwester Różycki: Ale sam remont tego cmentarza nic nie rozwiązuje, bo wokół tego 

cmentarza są wyrobiska i ten teren jest zaniedbany. I głównie chodzi o to, żeby zagospodarować 

cały ten teren pod takim kątem, żeby to w całości było otoczenie dla tego cmentarza tak jak 

powinno być. Co z tego, że my wyremontujemy cmentarz, jak za… 

Pani Barbara Szałas: Śmieci, doły. 

Pani Marzena Bienias: Ale proszę Państwa jest jeszcze jeden problem, bo tutaj macie 

klasyfikację: ochrona zabytków i opieka nad zabytkami – cmentarz wojenny nie jest, 

prawdopodobnie nie ma statusu zabytku. 

Pan Sylwester Różycki: Jest. Wszystkie cmentarze wojenne po… 

Pani Marzena Bienias: Mają? Jest wpisany do rejestru zabytków już? 

Pan Sylwester Różycki: Droga Pani, wszystkie cmentarze wojenne zostały, na mocy ustawy, 

wpisane do rejestru zabytków. 

Pani Marzena Bienias: Rozumiem. 

Pan Sylwester Różycki: To nie chodzi o gminny rejestr zabytków, tylko wojewódzki – ten 

z numerem, itd. Czyli to już jest zabytek z mocy prawa. 

Pani Marzena Bienias: No dobra, bo nie znałam statusu, przepraszam, stąd moje pytanie, może 

głupie, ale nie mam wiedzy takiej. Następnie, proszę Państwa, więc tutaj trzeba by się zastanowić 

czy to ruszać teraz, czy ruszyć w momencie jak będziemy wiedzieli co dalej. I czy to jest 

odpłatnie, czy nie, bo być może to jest w ogóle do wywalenia, ta pozycja i pójdzie na coś innego, 

na której z zadań, które nie możecie pokryć z rezerwy, prawda? Czy coś takiego. Więc to trzeba 

też, moim zdaniem, przedyskutować. Następna pozycja, która tutaj byłaby, to jest modernizacja 

po byłej – 100 000 – z przeznaczeniem na mieszkania socjalne. Bo tutaj proszę Państwa… 

Pan Sylwester Różycki: Na: rozbudowa świetlicy w Łaziskach. 

Pani Maria Deja: Rozbudowę świetlicy w Łaziskach z przeznaczeniem… 

Pan Marzena Bienias: A mamy takie zadanie? 

Pani Maria Deja: Nie mamy takiego zadania. Wnioskujemy o to zadanie od początku naszej 

kadencji i troszeczkę jesteśmy blokowani. A biblioteka, która mieści się w obecnej chwili, w tym 

budynku GRN jest bez żadnych warunków, biblioteka tam się mieści. I chcemy bardzo przenieść 

ją koło świetlicy, bardzo chcemy ją tam przenieść. I od początku właśnie wnioskujemy o to, żeby 

tę świetlicę rozbudować. 

Pan Karol Białas: Byłaby świetlica i biblioteka razem. 



Pani Maria Deja: Byłaby świetlica i biblioteka razem, tak. 

Pani Marzena Bienias: I byście wtedy przenosili bibliotekę… 

Pani Maria Deja: Tak, tak, tak. Tam nie ma warunków zupełnie, nie ma toalety, nie ma niczego, 

po prostu nie ma żadnych warunków ta biblioteka. 

Pani Ewelina Suligowska: A zabezpieczaliśmy chyba jakieś pieniądze – znaczy miało być, ale 

czy coś było. 

Pani Marzena Bienias: A czy ten budynek to były mieszkania? Czy coś takiego? 

Pani Maria Deja: Była biblioteka od dawna, dawna. Były dwa mieszkania socjalne. Zostały 

opuszczone dwa mieszkania socjalne, w jednym mieszka już mieszkanka z Łazisk już mieszka, 

czyli zostało odmalowane i dalej do zamieszkania. 

Pani Marzena Bienias: Czyli to jest mieszkalno-użytkowy, tak? 

Pani Maria Deja: Mieszkalny. Po jednej stronie biblioteka. 

Pani Ewelina Suligowska: Na pewno jest to budynek w stanie, gdzie tam trzeba duży nakład 

finansowy, żeby cokolwiek z tym zrobić… 

Pan Sylwester Różycki: Nie starczy. 

Pani Ewelina Suligowska: … i na jednej z Komisji nawet braliśmy pod uwagę to, że czy w ogóle 

remontować, czy nie lepiej było by warto zburzyć i postawić nowe. 

Pan Sylwester Różycki: Dokładnie. 

Pani Marzena Bienias: To w takiej sytuacji, proszę Państwa, ja proponuję rozważyć co będzie 

lepsze i ewentualnie pokusić się może rzeczywiście czy o budowę, czy o coś, czy jeśli… 

Pani Maria Deja: O rozbudowę. O rozbudowę do świetlicy, żeby to było… 

Pani Ewelina Suligowska: To nie chodzi do tego budynku, bo świetlica jest w ogóle w innym 

miejscu. Bo to co mówi tutaj Pani Maria… 

Pani Maria Deja: Tak, świetlica stoi w innym miejscu, jest fajnym budynkiem i tam można 

dobudować. 

Pani Marzena Bienias: Aha, czyli tamto to… 

Pani Maria Deja: Zostanie wyburzone. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę o wypowiedzi po kolei. 

Pani Maria Deja: Dobrze. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę bardzo. 

Pani Marzena Bienias: Czyli tu jest do zastanowienia się, proszę Państwa. A czy tam byłby 

i projekt itd.? 

Pani Maria Deja: No właśnie te 100 000…. 

Pan Sylwester Różycki: Wnioskujemy. Tak. 

Pani Marzena Deja: … byłoby na to, żeby zacząć działać. 



Pan Józef Bakuła: Projekt. Na projekt. 

Pani Marzena Bienias: I to 100 000 na projekt tylko? 

Pani Maria Deja: Nie. 

Pan Sylwester Różycki: Na zadanie. 

Pani Maria Deja: Na zadanie. 

Pan Sylwester Różycki: To jest na zadanie. 

Pani Maria Deja: Na zadanie. Ile da się zrobić, po prostu. 

Pani Marzena Bienias: Szczerze? 

Pani Maria Deja: No. 

Pani Marzena Bienias: Zawsze systemy gospodarcze są najdroższe i takie rozwiązania. 

Pani Maria Deja: Czyli co? 

Pani Marzena Bienias: Proszę Państwa, jeśli mogę coś zaproponować, to w tym przypadku, jeśli 

byście się na to decydowali i byłby wniosek przegłosowany – ja przepraszam, że to powiem – 

niekoniecznie dzisiaj, bo to byłyby za duże zmiany, to macie możliwość zobaczyć jaka jest 

sytuacja, rozeznać się, sprawdzić na przykład jaka to będzie dobudowa, jaki to był rząd wielkości 

i przecież macie projektantów różnych… 

Pani Maria Deja: My o to prosimy od 5 lat. Od 4 lat prosimy o to. 

Pani Marzena Bienias: Ale ja wam coś powiem jeszcze. 

Pani Maria Deja: No. 

Pani Marzena Bienias: Proszę Państwa, zrobić zadanie pełne, kompleksowo, nawet dobrać 

500 000 kredytu, ale nie rozpływajcie się w czymś takim. Mało tego, fundusz sołecki – z tego 

niech przeznaczą właśnie też na tę budowę, niech się dołożą do projektu. Ja mówię teoretycznie, 

prawda. Ja wiem, że zawsze sołectwa mają inne wymagania i co innego chcą, no ale rybki, albo 

akwarium. 

Pan Sylwester Różycki; Zabraknie dołożymy. 

Pani Marzena Bienias: Dlatego tutaj ja bym proponowała na przykład – na przyszłość, ja nie 

mówię tutaj, bo od razu bym musiała zmieniać WPF, od razu wszystko, obydwie uchwały są do 

zmiany w przypadku zwiększenia deficytu… 

Pan Sylwester Różycki: Ale kwota się nie zmienia. 

Pani Maria Deja: Ale tu byłby zwiększony deficyt skoro… 

Pani Marzena Bienias: Ale ja mówię gdybyście zaplanowali, na przykład żebyście 

zaproponowali, bo to trzeba też finansowanie podać jak się podaje propozycje. Bo za 100 000 to 

Wy nic… 

Pan Sylwester Różycki: Ale ta sama sytuacja jest z tym budynkiem Gromadzkiej Rady 

Narodowej, wnioskowaliśmy te 100 000, to też ich nam nie starczy – to jest ta sama sytuacja. 



Pani Marzena Bienias: No więc dlatego ja mówię, że … 

Pani Maria Deja: A ponieważ chcemy już uderzyć w tę bibliotekę, bo bardzo chcemy wszyscy 

Radni… 

Pan Sylwester Różycki: Chcemy, tak. 

Pani Maria Deja: … więc chcemy już ukierunkować jakkolwiek to zadanie. 

Pani Marzena Bienias: No to ukierunkujcie to przemyślając jakie będzie to źródło finansowania 

całej inwestycji. Przecież możecie ogłosić projekt i od razu też tak samo, przypuśćmy w tym roku 

zrobić projekt, a zadanie zrobić w WPF’ie. Tak? Możecie. I Wam w przyszłym roku nikt tego nie 

cofnie. Taką mam nadzieję. Bo znów postawicie projekt na półce i kolejny pułkownik będzie. 

Pan Sylwester Różycki: Tak. 

Pani Marzena Bienias: To jest proszę Państwa propozycja z mojej strony taka… 

Pani Maria Deja: A na projekt ile trzeba by przeznaczyć? 

Pani Marzena Bienias: Nie proszę Państwa, ja nie wiem, ale się dowiedźcie ile taki projekt. 

Przecież taki projektant to powie, przyjedzie i on Wam… to akurat byłoby bezprzetargowe, 

wydaje mi się , taki projekt, bo on by się mieścił z wolnej ręki. 

Pan Sylwester Różycki: Ale zadanie już będzie. 

Pani Marzena Bienias: Proszę? 

Pan Sylwester Różycki: Ale w razie, jakby takie zadanie weszło i zostało przegłosowane no to 

jest. 

Pani Marzena Bienias: Nie, no to sobie zmieniacie. To sobie zmieniacie. Nic nie zrobicie 

w modernizacji, nawet jeśli macie, nie ruszycie z niczym, bo przypuśćmy… 

Pan Sylwester Różycki: Ale to nie jest modernizacja, to jest rozbudowa. 

Pani Marzena Bienias: Ale ja mówię „Modernizacja budynku po byłej GRN”, tu jest 

modernizacja – z tego co chcecie zabrać 100 000. 

Pani Maria Deja: Tak. I nie chcemy, żeby to było remontowane. 

Pani Marzena Bienias: No i nie chcecie. Więc to tutaj, na przykład byłaby rozbudowa, ale ja też 

nie wiem czy … no tutaj bym się pokusiła właśnie o zwiększenie i zrobiła całą inwestycję, na 

przykład właśnie w okresie 2-letnim czy coś takiego. I to, no nie wiem czy Państwo… 

Pan Sylwester Różycki: Ale to jest zmienić zadanie. 

Pani Marzena Bienias: No dobrze tylko, że też zrobicie projekt i nie wiadomo, czy w następnych 

latach będzie zrealizowany, czy kiedykolwiek. 

Pan Sylwester Różycki: Tam jest bardzo duża potrzeba, bo tam są osiedla wokół tej świetlicy 

i tutaj… 

Pani Marzena Bienias: Dlatego mówię, nie wiem czy bym się w zmianach w budżecie nie pokusiła 

o wycofanie zadania modernizacji budynku, wprowadzenie na to miejsce zadania o wartości 



przypuśćmy 600 000, czy coś takiego, ze zwiększeniem deficytu – ja nie mówię dzisiaj, bo to jest, 

mówię szczerze, niewykonalne – i proszę Państwa, rozbudowa w pełnym zakresie, projekt 

i wykonanie. I wtedy, nawet jeśli w tym roku rozpoczniecie, a zawrzecie umowę do roku 2024 

jest w WPF’ie, i Wam nikt tego nie cofnie. No to ja tylko propozycję rzucam. Następny punkt: 

dotacja na finansowanie stowarzyszeniom promocji Gminy poprzez kulturę… a co to jest? 

Zmienić nazwę na „Promowanie Gminy Orońsko poprzez kulturę… i tu mówicie Państwo o tabeli 

dotacyjnej rozumiem. O tabeli dotacyjnej, bo wszystkie dotacje znajdują się w osobnej tabeli. 

Jeszcze sekundeczkę, bo ja to muszę od razu odnieść. 

Pan Sylwester Różycki: To jest ostatnia strona… 

Pani Marzena Bienias: Widzę, widzę, tak, tak, tylko, że tutaj jest 20 000… poprzez kulturę 

folklorystyczną. I tu chcecie zmienić nazwę zadania, tak? 

Pan Sylwester Różycki: To jest kosmetyka. 

Pani Marzena Bienias: No to jest kosmetyka. No mogę to zrobić, co mi napisać jedno zdanie w tą 

i we w tę. 

Pan Sylwester Różycki: Tak. To jest kosmetyka. 

Pani Marzena Bienias: A ja jeszcze tylko zerknę czy ja tej nazwy zadania nie zostawiłam i czy to 

ja niemiałam, proszę Państwa. Ja tu zostawiłam nazwę zadania, proszę Państwa, z projektu, 

z miesiąca listopada. 

Pani Ewelina Suligowska: Ale to chyba dzisiaj się, żeby to… tak? To było na dzisiejszej Komisji? 

Było Sylwek? 

Pan Sylwester Różycki: Niech Pani powtórzy jeszcze raz. 

Pani Marzena Bienias: Bo ta nazwa zadania „Upowszechnianie tradycji regionalnych w różnych 

formach”, to jest przepisana nazwa zadania – bo ja materiałów jak Państwo wiecie nie miałam 

żadnych – więc przepisałam nazwę zadania z tego co było w miesiącu listopadzie i ja mogę to 

zmienić chyba, to myślę, że… 

Pan Sylwester Różycki: To to jest, to mówię, to jest żaden problem. Dla Pani. 

Pani Marzena Bienias: Ja myślę, że to tutaj… bo nie wiedziałam, czy chcecie coś z tym zmienić, 

zmniejszyć, czy… 

Pan Sylwester Różycki: Nie. Tu jest w kolejnym punkcie. Widzę. 

Pani Marze Bienias: I teraz ten krzemień czekoladowy – tak jak Państwu mówiłam – to nie jest 

określone imiennie, ja też to mogę dokonać zmiany w treści, w zapisie, w uzasadnieniu do 

uchwały. 

Pan Sylwester Różycki: Ale tu jest wskazane, żeby przenieść to do 750, czyli do dotacji dla 

stowarzyszeń. 

Pani Marzena Bienias: Ale co? 



Pan Sylwester Różycki: Tę kwotę. 

Pani Marzena Bienias: Ale o której mówimy teraz? O promocji, o… 

Pan Sylwester Różycki: Tak. 

Pani Marzena Bienias: O tych … żeby… no nie, tu jest tylko „zmienić nazwę zadania”. I tu 

skończyliśmy, tu nie ma nic o przeniesieniu. 

Pan Sylwester Różycki: A dalej? 

Pani Marzena Bienias: Dalej mamy 15 000 – „Promocja krzemienia czekoladowego” no i to jest 

ta strona 10, proszę Państwa. Przepraszam, 11. 

Pan Sylwester Różycki: Tu powinno być „dokonać przeniesienia”, tak? Źle zdanie jest zaczęte. 

Pani Marzena Bienias: I tak jak Państwu mówiłam, proszę Państwa – to jest właśnie z promocji. 

Krzemień czekoladowy też był w promocji. To tutaj nie ma co przenosić. Tu się dokładnie 

zawiera w tym samym rozdziale i w tych samych paragrafach. Proszę zobaczyć, na stronie 11 jest 

tu napisane: promocja jednostek samorządu, w tym – i tutaj: promocja krzemienia czekoladowego 

15. A Wy chcecie z promocji przenieść do promocji. 

Pani Ewelina Suligowska: Znaczy, chodzi o nazwę, że tam jest… 

Pani Marzena Bienias: No dobrze, tutaj zapis mogę zmienić, prawda – i będzie 15 000 na… 

Pani Maria Deja: Promocję przez to. 

Pani Ewelina Suligowska: I o to właśnie chodzi. 

Pani Marzena Bienias: …te Wasze pikniki. I to się na tym kończy. 

Pani Maria Deja: Tak, tak, tak. 

Pani Marzena Bienias: To nie wymaga żadnych przeniesień. 

Pani Ewelina Suligowska: Bo to chyba o to chodzi. 

Pan Sylwester Różycki: Ale to jest… bo tutaj dalej jest napisane, tak? 750, rozdział 75075, 

paragraf 2820. 

Pani Marzena Bienias: Ale przepraszam, komu chcecie dać, jakiemu stowarzyszeniu chcecie dać 

na pikniki? 

Pani Ewelina Suligowska: Straży. 

Pan Sylwester Różycki: Straż to jest organizacja pozarządowa. 

Pani Marzena Bienias: Ale czy oni będą… 

Pani Ewelina Suligowska: Oni organizują obchody 100-lecia w tym roku i po prostu szukają 

pieniędzy na sfinansowanie tej uroczystości. Nie tylko na zakup samochodu, tylko na 

sfinansowanie też nie pikniku, tylko obchodów. To jest piknik, tak, poważniejsza rzecz. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli to musiałoby być przeniesienie, tak? 



Pani Marzena Bienias: Ale oni chcą to zrobić, wy chcecie im dać dotację? Przecież macie uchwałę 

o organizacjach pozarządowych, o finansowaniu, czyli oni musieliby złożyć wnioski 

odpowiednie i tak dalej, określić koszty, itp. i itd. 

Pan Sylwester Różycki: Tak. 

Pani Marzena Bienias: Proszę Państwa, wiecie co, ja bym to musiała skonsultować, czy… bo to 

wcale nie będzie 75075 paragraf 282, tylko skoro to jest dotacja dla stowarzyszenia Straż Pożarna 

to jest 75412. Ja bym to musiała… to jest proszę Państwa za szybko dla mnie, bo ja nie mam 

możliwości w tej chwili konsultacji co z tym fantem zrobić. Bo ja bym się do tego ewentualnie 

przychyliła, natomiast szczerze mówiąc obchody strażackie też finansuje się jakieś tak właśnie – 

bo to się organizuje piknik rodzinny przy tym i tak dalej. To się wszystko nie w stowarzyszeniu, 

że tak powiem nie im się pieniądze przekazuje, tylko finansuje się to z Gminy. 

Pani Ewelina Suligowska: Za pieniądze alkoholowe? 

Pani Marzena Bienias: To znaczy, jeśli chodzi o … 

Pan Sylwester Różycki: Przeciwdziałaniu. 

Pani Marena Bienias: … pikniki strażackie – jeśli będzie na przykład coś tak, że będą banery, 

jakieś różne rzeczy i będą się mieściły w zadaniach – powtarzam jeszcze raz – to na przykład 

robicie, organizujecie dzieciakom konkurs taki czy taki i już macie alkoholowe. 

Pani Ewelina Suligowska: Mają drużynę młodzieżową, więc mogą coś zrobić takiego. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli tylko zmieniamy nazwę. 

Pani Marzena Bienias: Dlatego szczerze mówiąc – i to jest wydatek z Gminy, nie możecie tych 

pieniędzy przekazać innej jednostce. Natomiast tutaj, to trzeba by było przemyśleć, czy ten 

piknik, bo jeśli – szczerze nie wiem, bo to jest za krótki moment, żebym ja miała możliwość 

skonsultowania się, ja sobie to mogę zapisać, że to jest do konsultacji z RIO, bo jeśli zrobimy 

jakąś głupotę. Na ten moment, że tak powiem wiecie gdzie macie pieniądze, ja Wam w tej chwili 

nie odpowiem jednoznacznie. Mówię szczerze. 

Pani Ewelina Suligowska: Mamy wiceprezesa tu ze straży, niech wnioskuje o pieniądze 

z alkoholowych. 

Pani Marzena Bienias: To znaczy proszę Pani, ja bym jeśli jakieś są pikniki, które się wpisują 

w profilaktykę, no to trzeba, żeby Pan sobie Prezes straży otworzył program profilaktyki 

i zobaczył co można sfinansować… 

Pan Sylwester Różycki: Tam można wszystko. 

Pani Marzena Bienias: … coś co Pan organizuje, ale to też nie dostanie Pan pieniędzy. 

Pani Krzysztof Stanik: Rozumiem [niezrozumiała część wypowiedzi]. 

Pani Marzena Bienias: Dokładnie o tym mówię. 

Pan Sylwester Różycki: Tak. 



Pani Marzena Bienias: Dokładnie o tym mówię. I ja bym tego, proszę Państwa, tu bym się właśnie 

po konsultacjach z Panem, żeby sprawdzić czy rzeczywiście. Bo jeśli, to to są pieniądze właśnie 

w tym na to. Bo tu są takie promocyjne rzeczy, pikniki takie, czy inne. No to tutaj się Pan po 

prostu dogada może z osobami z Komisji i przeczytacie Państwo wspólnie co tam możecie 

sfinansować, co nie możecie. 

Pan Krzysztof Stanik: No rozumiem. 

Pani Marzena Bienias: A 100’lecie straży, proszę Państwa, i sztandar jest sfinansowany, na 

przykład z budżetu Gminy. No ale gdyby nie mieli na 100’lecie czy coś takiego, czy jakieś inne 

rzeczy i to też są rzeczy, które się finansuje, to też jednostka jest Wasza, na litość. Dobra, lecimy 

dalej, bo ja tu. 

Pan Sylwester Różycki: Tak, no bo już jest. Prosimy. 

Pani Marzena Bienias: „Przesunąć z promocji zakup materiałów dla świetlic” – myślę, że 

rozmawialiśmy o tym, tak? I Państwo tutaj rozważycie, w głosowaniu tego. Prawda? 

Pan Sylwester Różycki: Tak. 

Pani Marzena Bienias: Wprowadzić „sieć wodociągowa w Bąkowie” – i tutaj macie, odtąd 

zaczyna Wam się, od punktu 7’go – rezerwy. No i tutaj, nie sądzę, żeby to wszystko przeszło. Ja 

proponuję, żeby się z pewnymi rzeczami wstrzymać. Na pewno nie jest do ruszenia, proszę 

Państwa, 67 000 i nie jest do ruszenia co najmniej 31 000. Co najmniej, to jest minimalna kwota. 

Pan Sylwester Różycki: A punkt 8’y? Niech pani przeczyta. Bo coś tu się zamieniło. 

Pani Marzena Bienias: No nie wiem, jest rezerwa ogólna… 

Pan Sylwester Różycki: Tak, ale niech Pani przeczyta punkt 8’y. 

Pani Marzena Bienias: …z kwoty do kwoty 45000. 

Pan Sylwester Różycki: Tak. 

Pani Marzena Bienias: No to jest „pozostałą kwotę 152 przeznaczyć… 197 000” no i zostawicie, 

że tak powiem, jak wam wyjdzie przetarg więcej, czy coś, nie będzie mieć z czego dołożyć. To 

tutaj Państwu proponuję, żeby zadania, które macie… 

Pani Sylwester Różycki: Będziemy się spotykać. 

Pani Marzena Bienias: …bo 197 000 to jest rezerwa ogólna. I to z tej rezerwy chcecie. I chcecie 

zostawić tylko 40 000. 

Pan Sylwester Różycki: 45. 

Pani Marzena Bienias: No dobra. Proszę Państwa, jest jeszcze jeden problem. Jak rezerwą ogólna 

tworzy się na początku roku, to się ją zostawia na czarną godzinę, rezerwy nie możecie zwiększyć 

w trakcie roku. Nie możecie przeznaczyć jakiś innych środków na zwiększenie, gdybyście nie 

wiedzieli co z pieniędzmi zrobić. Czy to oświetlenie uliczne, tam ten Gościniec, projekt o wartości 

10 000, to już musicie mieć teraz? W uchwale budżetowej? Czy możecie go wprowadzić 



w miesiącu marcu, czy kwietniu – jak dostaniecie wykonanie budżetu i że tak powiem, będziecie 

mieć wiedze, co gdzie jak i jeszcze. 

Pan Adam Stańczyk: Ja dwa lata już o to wnioskuję i do dziś nie mamy. 

Pani Marzena Bienias: Ale to jest projekt, proszę Pana, no i co Pan robi dalej? 

Pan Adam Stańczyk: W tym roku zrobię projekt, na drugi rok, jak się uda, to realizacja, ale to… 

Pan Sylwester Różycki: Z sołeckiego. 

Pani Marzena Bienias: Ale właśnie, czy macie sołecki? 

Pan Adam Stańczyk: Mamy na utworzenie tego nieszczęsnego placu zabaw, co było o nim tak 

głośno. 

Pani Marzena Bienias: No to, co jest dla Was pilniejsze? 

Pan Adam Stańczyk: Wszystko jest pilne. 

Pani Marzena Bienias: Ja nie wiem co tam w placach zabaw, bo ja, wie Pan, nie mam wiedzy. 

Pan Adam Stańczyk: Na pewno Pani słyszała, bo było głośno. 

Pani Marzena Bienias: Ale ja nic nie wiem, bo ja … 

Pan Adam Stańczyk: A Facebook’a Pani nie czyta? 

Pani Marzena Bienias: Nie. W tym temacie nie. Proszę Państwa… 

Pani Maria Deja; Plac zabaw, gdzie woda stoi. 

Pani Marzena Bienias: A, to co ja mijam jak jadę z Jastrzębia, co ta woda stoi. 

Pani Maria Deja: Tak, tak. 

Pan Adam Stańczyk: Tam dalej będzie oczko wodne, czy tam jakiś zbiornik wodny, bo to 

wszystko jest zanieczyszczone, ta woda nie spływa, to wszystko tonie tam po prostu no. 

A wcześniejsze oczko wodne Gmina sprzedała prywatnemu właścicielowi i to zasypali, no i teraz 

jest tak, że ta woda nie ma gdzie… 

Pani Marzena Bienias: Rozlewisko. 

Pan Adam Stańczyk: … no i się zbiera, to jest nieoczyszczone i … 

Pan Sylwester Różycki: Trzeba coś z tym zrobić. 

Pan Adam Stańczyk: … jest zamulone i ta woda z tego oczka też nie schodzi. 

Pani Marzena Bienias: Proszę Państwa, myślę, że nie bardzo wiem co Wam powiedzieć, bo to są 

projekty. Projekty się zazwyczaj właśnie bierze z wolnych środków, czy robi się projekty – tak 

jak mówię, bo na ten moment, na dzień dzisiejszy, na ten projekt Gmina też musi wziąć, proszę 

Państwa, czy na coś innego, bo kredytu nie może wziąć na zadania bieżące Gmina. Może wziąć 

tylko na majątkowe. Stąd ten artykuł 242 o konieczności zachowania wydatków mniejszych 

bieżących niż dochodów bieżących. I tutaj w takiej sytuacji, proszę Państwa, no to Państwo 

zadecydujecie. No i szczerze, ja to mówię szczerze, że wolałabym pewne rzeczy wprowadzać, 

tak jak tu Pan Sekretarz powiedział, powoli, zobaczyć co i jak, czym dysponujemy, no i no cóż 



no, to Państwo uchwalają. Tylko szczerze, no ja będę miała tyle zmian, że to jest uchwała od 

nowa, WPF od nowa, żeby nie było – WPF też jest od nowa, przy takim, bo tam ma wszędzie 

dane dotyczące wydatków majątkowych, cała ta tabela WPF’u, ta duża, która jest przy uchwale 

Wieloletniej Prognozy, to będzie w części dotyczącej zmian, bo na to zmienią się również 

wskaźniki i tak dalej, na dzień dzisiejszy. To jest wszystko do poprawienia, do przeanalizowania. 

Pan Sylwester Różycki: proszę bardzo. 

Pani Marzena Bienias: To znaczy, dalej to są również kwestie tej rezerwy…. 

Pan Sylwester Różycki: Zbiornik. 

Pani Marzena Bienias: … to jest dokładnie to samo. A sołectwo co złożyło „wprowadzenie 

zadania zagospodarowanie zbiornika” za 25 000. 

Pan Sylwester Różycki: To ja proponuję drodzy Państwo… 

Pani Marzena Bienias: Ale to na czyjej działce jest ten zbiornik? 

Pan Adam Stańczyk: To jest z tej samej co plac zabaw. 

Pan Sylwester Różycki: Nasze. 

Pani Marzenia Bienias: I czyja to jest? 

Pan Sylwester Różycki: Własność Gminy. 

Pan Adam Stańczyk: Właśnie to jest ta działka co mówiłem, co było pozyskane od KOWR’u. Bo 

to trzy lata trwało. 

Pani Marzena Bienias: Rozumiem. 

Pan Sylwester Różycki: To drodzy Państwo, to ja proponuję odnośnie tego punktu 5’go „zmiana 

nazwy zadania z promocji krzemienia czekoladowego w wysokości 15 000”, żeby tę kwotę 

przesunąć do rezerwy ogólnej. 

Pani Maria Deja: 5’y do rezerwy ogólnej? 

Pani Małgorzata Burek: Którą? 

Pan Sylwester Różycki: Ten krzemień czekoladowy. Bo tam zostaje 45 000 złotych jeszcze na 

dokończenie tej koncepcji, to wystarczy. I tak będziemy się promować tą koncepcją jeszcze. Czy 

Pan zanotuje? 

Pani Marzena Bienias: Sekundę. Czyli, żeby zwiększyć rezerwę? 

Pan Sylwester Różycki: Żeby zrezygnować z tego zadania „promocji krzemienia czekoladowego 

w wysokości 15 000 złotych”, a tę kwotę przenieść do rezerwy ogólnej, co da nam kwotę 60 000 

złotych. 

Pani Marzena Bienias: Znaczy, proszę Państwa, nie łudźcie się, każde ruszenie rezerwy 

wydatków majątkowych, a nie poruszanie się tylko między majątkowe – majątkowe, a bieżące – 

bieżące wymaga ruszenie WPF’u i wszystkiego. 

Pan Sylwester Różycki: Tak jest. 



Pani Marzena Bienias: To trzeb a wszystko zmieniać. A ja mogę być tylko jeszcze ten tydzień, 

do końca tygodnia, bo później to już niestety, proszę Państwa, ja mam plany i wyjeżdżam, więc 

po prostu nie ma takiej możliwości. Także nie wiem czy… 

Pani Ewelina Suligowska: A jak tego dzisiaj nie uchwalimy, to nas zablokują… 

Pani Marzena Bienias: Ale to nie chodzi o nieuchwalenie, chodzi o wprowadzenie zmian w tej 

chwili. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Jaką ma Pan nazwę tego wniosku? Numer 5. 

Pan Bogdan Zdon: O przeniesienie z zadania… 

Pan Sylwester Różycki: Promocji. 

Pan Bogdan Zdon: … promocji krzemienia czekoladowego w wysokości 15 000, przeniesienie 

do rezerwy. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. 

Pani Maria Deja: Czy dalej nam się zwiększa ogólna? Ze 193 zwiększamy. 

Pan Sylwester Różycki: Nie. Z 45 w razie zwiększy się do 60. 

Pani Maria Deja: Czyli tam wszystkie tak jak zostają, będzie można… 

Pan Sylwester Różycki: Ale to nie wiemy, to Rada będzie decydowała. 

Pan Mariusz Wojcieszak: Ale w takim razie nie przychylamy się… 

Pani Maria Bienias: Ale jeszcze jedno zdanie, bo w takim razie macie ten krzemień czekoladowy, 

to w którym to było punkcie? 

Pan Sylwester Różycki: No jest tutaj. 

Pani Marzena Bienias: No bo w takim razie, w budżecie, raz chcecie przenieść na pikniki 

strażackie te 15 000… 

Pan Sylwester Różycki: Nie, rezygnujemy z tego. Bo Pan mówi, że to z Komisji Alkoholowej 

jaka propozycja jest, tak? 

Pani Marzena Bienias: A rozumiem, czyli ten wniosek byłby po prostu wycofany, rozumiem 

z tego? 

Pan Sylwester Różycki: Tak. A zwiększylibyśmy rezerwę. 

Pan Józef Bakuła: Nie byłby wycofany, tylko na inny cel były przeznaczone te 15 000. 

Pani Marzena Bienias: No nie. 

Pan Sylwester Różycki: Tak. 

Pani Marzena Bienias: Nie może być na inny cel jak jest wniosek, żeby przenieść na rezerwę. 

Pan Adam Stańczyk: Z promocji przeniesione do rezerwy. 

Pan Sylwester Różycki: Z promocji przeniesione do rezerwy. A w promocji zostaje nam jeszcze 

45 000 złotych na ten park archeologiczny. I to zostaje. No dobrze, czy coś jeszcze? Czy jeszcze 

jakieś pytania odnoście wniosków zgłoszonych? Dobrze, czyli przystępujemy. Ja będę każdy 



z osobna wniosek Pana Wójta pytał, czy Pan wyraża zgodę, czy Pan nie wyraża zgody, bo taka 

jest procedura. Tak jest. 

Pan Józef Bakuła: Ja już napisałem opinie. 

Pan Sylwester Różycki: Tak, ale przy głosowaniu musi Pan powiedzieć, czy Pan wyraża, czy nie. 

Z czego chce Pani zwiększyć rezerwę?  Z rozbudowy świetlicy? 

Pani Maria Deja: A z tej 6’tki zobacz. 

Pan Sylwester Różycki: Z tych świetlic? 

Pani Ewelina Suligowska: Ale mieliśmy to z alkoholowych to robić. 

Pani Marzena Bienias: Ale proszę Państwa, tutaj w tych innych wydatkach, to proszę zwrócić 

uwagę co jeszcze macie. Macie gazety, gdzie macie podpisane umowy. dostajecie różnego 

rodzaju czasopisma, publikacje, które tu rozprowadzacie. To są Wasze zawarte umowy. Więc ja 

nie wiem czy to jest rozsądne zabierać, bo musicie wypowiedzieć umowy, nie będziecie mieć 

takich rzeczy. No, to są różne – czy macie wykupioną na przykład ramówkę w gazecie, czy coś, 

gdzie macie umowę roczną. 

Pan Sylwester Różycki: A 15 tylko. 

Pan Józef Bakuła: W tygodniku szydłowieckim tylko. 

Pani Marzena Bienias: No, wypłacicie i płaczecie. A, i teraz szydłowiecki zwiększył kwotę. 

Pan Bogdan Zdon: A tam było tylko 123 000, więc tylko 23 000 przesuwamy. 

Pani Marzena Bienias: No z tego co wiem, że te 123 000, ale mieliście Państwo napisane co jest 

na co. Jeśli zostawiacie na stowarzyszenia 20 000, bo to jest ta dotacja celowa, tak? O którą 

wnioskujecie, żeby zmienić jej nazwę, tak? Zostawiacie park archeologiczny 45 000… 

Pan Sylwester Różycki: Bo tu jest zawarta umowa. 

Pani Marzena Bienias: Tak. I macie 43 335 złotych. Ja musiałabym wiedzieć, bo ja w tym 

momencie nie jestem przygotowana, nie wiedziałam, ze takie będą wnioski, to bym Wam 

powiedziała jakie rzeczy mieliście i co macie zawarte w tych wydatkach pozostałych. Ale macie 

tutaj inne rzeczy, które … 

Pani Ewelina Suligowska: Czy ta kwota jest obwarowana umowami. 

Pani Marzena Bienias: … czy cała kwota jest właśnie obwarowana umowami, w tej chwili czy 

coś – ja tego nie umiem powiedzieć i co ta macie. Musiałabym po prostu przekazać taką 

informację, no bo to są dzisiejsze wnioski z tego co rozumiem. Nie wiem, które z nich dopiero 

dzisiaj powstały. Dlatego ja nie wiem czy… bo za chwilę będziecie przesuwać, okaże się, że jest 

podpisana umowa i nie macie czym zapłacić. 

Pan Sylwester Różycki: To jest nieuniknione. Będziemy się na pewno spotykać w tym… już Pan 

mówi sam, w lutym, tak? 

Pani Ewelina Suligowska: No właśnie, no i tu teraz.. podjąć decyzje… 



Pan Sylwester Różycki: Drodzy Państwo, już? Wszystko mamy? 

Pani Maria Deja: Czyli co, ze świetlic bierzemy, zakładamy go, czy nie? 

Pan Sylwester Różycki: To nie wiem, niech Pani proponuje. 

Pani Maria Deja: Proponuję zwiększyć tę rezerwę. I z czegoś zrezygnować jeszcze. 

Pan Mariusz Wojcieszak: Ale to możemy zrobić w trakcie, a teraz żeby Pani nie utrudniać 

przyjmijmy ten WPF. Takie jest moje zdanie. 

Pani Maria Deja: Ale my jeszcze będziemy głosować… każdy osobno będziemy głosować. 

Pan Sylwester Różycki: Tak, każde z osobna. 

Pani Ewelina Suligowska: No i teraz właśnie, to jest to co Sylwek mi przerwał rozmowę, to 

jeszcze się odniosę raz – będziemy głosować teraz za każdym wnioskiem, który został na Komisji 

– chciałam wrócić do tej wypowiedzi, bo Sylwek powiedział „będziemy później”, miałam się nie 

odzywać, ale się odezwę, dokończę swoją myśl… 

Pan Sylwester Różycki: Tak. 

Pani Ewelina Suligowska: To właśnie to jest to, że była Komisja, mnie może wtedy nie było… 

Pan Sylwester Różycki: Jesteśmy w tym etapie „dyskusja na temat tych wniosków”, proszę. 

Pani Ewelina Suligowska: … można było przyjść na Komisję, nie każdy mógł być. Przyszliśmy 

na wcześniejszą Komisję, bo wtedy tak rozmawialiśmy, że chcemy to przeanalizować i się 

okazało, że nowa wersja i tak dalej – no i dzisiaj nie wszyscy na tej Komisji byli i nie wszyscy 

mogli na przykład – ja przepraszam, że kogoś urażę, ale odniosłam dzisiaj takie wrażenie, że te 

wnioski, które dzisiaj padły no to te osoby, które uczestniczyły, że tak powiem coś dla siebie 

wzięły, no a ci co nie byli to właściwie dla siebie nie mogli coś przesunąć, bo nie mieli 

możliwości. No ja teraz dzisiaj mam głosować nad wnioskami, no to mówię ja wszystkich 

Państwa poprę, bo wiadomo tak, ale sama oczywiście swojego wniosku jakiegoś nie mogłam tutaj 

wnieść, bo mnie mogłam na tej Komisji uczestniczyć. I teraz, czy nie lepsze tak jak Mariusz, ja 

uważam… szybko miałeś tutaj swoją wypowiedź, ale mądrze mówi, po co się tutaj szarpać jak 

możemy my decydować o tym dalej. Do tej pory też decydowaliśmy o tym. 

Pani Marzena Bienias: Proszę Państwa, część tych zadań nie musi wchodzić dzisiaj do uchwały 

budżetowej. 

Pani Wiesława Kaczyńska: Każdy ma swoje zdanie. 

Pan Sylwester Różycki: No tak. Proszę bardzo Pan Karol. 

Pan Karol Białas: Jak mówisz, że już decydujemy o wszystkim – decydowaliśmy zabezpieczyć 

na przedszkole w Krogulczy 200 000. Nie ma. 

Pani Ewelina Suligowska: W co w drugą stronę? Ja teraz będę sobie, też jako Radnej sobie też, 

bo nie będę mówiła o Was Radnych, tylko o sobie też Radnej, o wszystkich Radnych – wiele 

w ciągu roku robiliśmy błędów sami sobie, które przeznaczaliśmy pieniądze, nie wiem, na wiatę 



na SKR’ze. Były przeznaczone pieniądze, sami je przeznaczyliśmy, tam chyba było 20 000 albo 

40 000, była taka kwota i później w ciągu roku uciekła ta kwota i co i dzisiaj nie zastanawiamy 

się już nad tym. 

Pan Sylwester Różycki: Przychyliliśmy się do wniosku Pana Wójta. 

Pani Ewelina Suligowska: No przychyliliśmy się no i co – i nic się nie stało. I też nie wiemy co 

jest. 

Pan Sylwester Różycki: Przychyliliśmy się do wniosku Pana Wójta. 

Pani Ewelina Suligowska: No tak, no ale też nie wiemy co się z tym stało i tak samo z wieloma 

innymi wnioskami. 

Pan Sylwester Różycki: Została wykonana dokumentacja i Pan Wójt zrezygnował z realizacji 

zadania. A my na to się zgodziliśmy. 

Pani Ewelina Suligowska: No właśnie, zgodziliśmy się, to właśnie o tym mówię… 

Pan Sylwester Różycki: No to o co chodzi? 

Pani Ewelina Suligowska: No to o to chodzi, że my dzisiaj sobie też to podejmiemy, też nam Wójt 

będzie składał wnioski w ciągu tak jak i teraz tam, tak jak wcześniej podejmowaliśmy. 

Pan Adam Stańczyk: Z drugiej strony możemy poczekać na te zadania, żeby wprowadzić, 

owszem możemy. Tylko, że już teraz zobacz co się dzieje. 

Pani Ewelina Suligowska: Pani Skarbnik troszkę inaczej to tłumaczy. 

Pan Adam Stańczyk: Wójt tworząc budżet pytał nam o wnioski? Przeszliśmy do wniosków jak 

dostaliśmy budżet. 

Pani Ewelina Suligowska: My jednogłośnie będziemy później wszyscy swoje wnioski 

wprowadzać i będziemy uparcie do nich dążyć, tak? Albo to, albo wcale no. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze, drodzy Państwo, ta dyskusja… 

Pani Wiesława Kaczyńska: Każdy ma swoje zdanie i idźmy dalej. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze, na temat wniosków, dyskusja na temat wniosków. 

Pani Ewelina Suligowska: Ale to każdy ma prawo się wypowiedzieć, tak? 

Pan Sylwester Różycki: Na temat wniosków. 

Pani Wiesława Kaczyńska: Będziemy gadać, nic z tego nie będzie. 

Pan Mariusz Wojcieszak: Panie Karolu, tak jak powiedziałem, na wspólnej Komisji z mojej drogi 

tak samo zostało zabrane. Z 200 000 zostało 100 000. Też nie mówię… 

Pani Ewelina Suligowska: Inwestujemy w swoje drogi, a w powiatowe będziemy dawać. 

Pan Mariusz Wojcieszak: … ale też nie robię larum, no bo nie ma kokosów w Gminie. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze, na temat wniosków. Pani Katarzyna, proszę. Dobrze, Panie 

Bogdanie czy są jeszcze jakieś pytania? Przy każdym wniosku będziemy jeszcze dyskutować. 

Proszę bardzo. 



Pan Bogdan Zdon: Panie Przewodniczący, Wysoka Izbo składam wniosek o zmniejszenie 

wysokość dotacji dla biblioteki gminnej do kwoty 200 000 złotych z działu 921 rozdział 92116 

paragraf  248. Środki przeznaczyć na dotację dla Powiatu Szydłowieckiego na przebudowę drogi 

powiatowej 4021W Łaziska-Zaborowie-Zastronie. Dział 600 rozdział 60014 par. 6300 drogi 

publiczne powiatowe w wysokości 50 000 złotych. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę bardzo sformułować wniosek. 

Pani Ewelina Suligowska: No i dyskusja miała być. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę bardzo. 

Pani Ewelina Suligowska: No i teraz powracamy znowu do kursu, Pani mówi czy mamy 

zasadność tej dotacji, czy Powiat te pieniądze by przeznaczył, jeśli nie przeznaczył, to my te 

pieniądze przeznaczymy teraz, co się dalej z nimi stanie? 

Pani Maria Deja: Nie ma to znaczenia dla nikogo. 

Pani Ewelina Suligowska: W tym punkcie, co się z nimi stanie jeśli Powiat okaże się nie 

zabezpieczył żadnych pieniędzy na tę drogę? 

Pan Sylwester Różycki: Wrócą na samochód strażacki. 

Pan Józef Bakuła: Tylko po co Pani Skarbnik robić dodatkową robotę? 

Pani Ewelina Suligowska: No właśnie o to chodzi. 

Pan Mariusz Wojcieszak: No właśnie. Panie Bogdanie, ja będę za tym, ja zagłosuję, tylko kiedy 

– w lutym, w marcu – kiedy już przejdzie ta cała procedura. 

Pani Marzena Bienias: Jak będziecie mieć wiedzę, czy Powiat tę drogę w ogóle zrobi, bo to od 

nich zależy, czy cokolwiek ruszy, czy projekt w ogóle zrobi. 

Pan Mariusz Wojcieszak: Teraz tylko, żeby nie mieszać. No tak mi się wydaje, no ale. 

Pani Katarzyna Taras: Ale on nie ruszy bez tych pieniędzy. 

Pan Mariusz Wojcieszak: No jak Pan sądzi, panie Bogdanie no? Jest Pan Przewodniczącym… 

Pan Bogdan Zdon: Ja złożyłem wniosek, tak? Dyskusja była. Państwo jak uważacie. 

Pan Mariusz Wojcieszak: Ale tym samym widzi Pan, robimy pod górkę. 

Pani Marzena Bienias: Z tym się wiąże i drugi i trzeci punkt. 

Pan Bogdan Zdon: Przy każdym budżecie zgłaszaliśmy poprawki do budżetu. Przy każdym 

budżecie. 

Pan Adam Stańczyk: Mam informację od Pani Gosi, że dostała od Starosty. 

Pani Ewelina Suligowska: Czyli ma, no to to już jest jakaś informacja, tak? 

Pan Adam Stańczyk: Ja tam nie byłem… 

Pan Józef Bakuła: Ale co to znaczy „dostała od Starosty”? 

Pan Sylwester Różycki: Będzie wnioskował. 

Pan Józef Bakuła: Nie wiem, dostała od Starosty 150 000… 



Pan Sylwester Różycki: Będzie wnioskował do budżetu. 

Pan Adam Stańczyk: Starosta zabezpieczył na tę inwestycję 150 000. 

Pani Ewelina Suligowska: Czyli jest w budżecie na to, tak? 

Pan Sylwester Różycki: Będzie wnioskował, tak? 

Pani Ewelina Suligowska: Będzie wnioskował, czy jest? 

Pan Józef Bakuła: Oni budżet mają uchwalony, więc ewentualnie może wnioskować o zmianę. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Wniosek. 

Pan Józef Bakuła: Czyli powiat nie ma. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę o powrót do systemu. Proszę o wygenerowanie głosowania. 

Pani Maria Deja: Miałeś pytać. 

Pan Sylwester Różycki: Słucham? A, czy Pan przychyla się do tego wniosku? Pozytywnie, 

negatywnie? 

Pan Józef Bakuła: Nie, moje stanowisko jest konsekwentne. Tak jak mówię: niczego nie 

wykluczam, ale nie w tej chwili, nie dziś. Ze względu choćby na ogrom pracy dla Pani… 

Pan Mariusz Wojcieszak: No właśnie to, no właśnie to. 

Pan Józef Bakuła: … Skarbnik, która będzie musiała to przepracować i w trybie pilnym te zmiany 

wprowadzić. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. 

Pan Mariusz Wojcieszak: Ale w późniejszym czasie możemy to zrobić. 

Pan Mariusz Mirecki: Ale teraz się cofnę do rozmowy z Panem Wójtem, zabrał mi z drogi 

180 000, powiedział, że w tym budżecie będzie 160 000. No i teraz, proszę mi powiedzieć jak my 

mamy Wam uwierzyć, że Wy w lutym dacie na tę drogę 100 000, będziemy mogli to zrobić? 

Pan Józef Bakuła: To nie my będziemy dawać Panie Radny, tylko Wy, jako Radni. 

Pan Mariusz Mirecki: Oczywiście, ale trzeba jakiś projekt stworzyć. 

Pan Józef Bakuła: Ale to… 

Pan Mariusz Mirecki: Z Waszej strony też musi być jakiś, no nie wiem, chęć. Rozmawiałem, 

Wójt się żegnał praktycznie, że te 160 000 będzie. Czy w tym budżecie jest? Nie ma. Proszę mi 

teraz powiedzieć jak ja mam powiedzieć, nie wiem, Radnej Pani Burek, że ja teraz to odrzucam, 

bo Pan mi obiecał, nie wiem, w lutym, że pójdą na to pieniądze, no widzi Pan to jest właśnie błędy 

zaszłości. 

Pan Józef Bakuła: Być może, proszę Państwa… 

Pan Mariusz Mirecki: Ja bym z miłą chęcią nie robił Wam teraz żadnej roboty, bo wiadomo ten 

zatwierdzimy, z poprawkami zatwierdzimy i ten budżet przejdzie. I jest ok. Tylko Pani roboty 

ma. Ale niech Pani do nas nie ma pretensji, bo my… 



Pani Marzena Bienias: Ja nie mam. Ja tylko mogę Wam podpowiedzieć, że macie prawo złożyć 

wniosek do Pana Wójta na przykład z dzisiejszej sesji, że po sprawdzeniu przypuśćmy tamtych 

rzeczy dotyczących – ja mówię tu o drodze Powiatowej – związanych z budową drogi 

Powiatowej, zobowiązuje się Wójta do wprowadzenia na najbliższą sesję zmiany polegającej 

na… Prawda? 

Pan Mariusz Mirecki: To może, proszę Państwa zróbmy tak. 

Pani Marzena Bienias: Macie przecież takie możliwości. 

Pan Mariusz Mirecki: Zobowiązujemy… Taką drogę obrać – zobowiązujemy Pana Wójta do 

przychylenia się do wniosku każdego jednego i tu zakończymy budżet na tym, co projekt budżetu 

w tej obecnej wersji. 

Pani Marzena Bienias: Przepraszam, ale jeszcze wtrącę, bo przecież Pan Wójt, czy osoby mają 

prawo wystąpić do Powiatu. Wtedy ona występuje, że w Powiecie jest zadanie o nazwie takiej 

i takiej i my wprowadzamy zadanie tożsame z nazwą Powiatu. To co żeśmy rozmawiali 

w międzyczasie. I wtedy, proszę Państwa, Pan Wójt po, że to jest taka i taka droga 

i zobowiązujecie Pana Wójta do wprowadzenia do uchwały budżetowej jako zmianę w takiej 

i takiej formie…. 

Pan Sylwester Różycki: Ale to jest uchwała budżetowa od tego. 

Pani Marzena Bienias:  … i wtedy wskazujecie, to jest Państwa prawo. 

Pan Sylwester Różycki: Ale zobowiązanie to jest nic innego jak podjęcie uchwały budżetowej 

i wprowadzenie zadania. To jest właśnie zobowiązanie. 

Pan Józef Bakuła: Albo zmiany w tym budżecie. 

Pan Bogdan Zdon: Proszę Państwa, w poprzednich latach była taka sytuacja, że jak chciałem 

wprowadzić do budżetu jakieś zadanie nowe, po zatwierdzeniu budżetu, to Wójt nie wyrażał 

zgody na to. Odpisywał krótko: nie wyrażam zgody, koniec. Nie wyraża zgody. 

Pan Sylwester Różycki: W ciągu roku budżetowego, trzeba zaznaczyć. 

Pan Bogdan Zdon: I tamten mój wniosek na sesji nie mógł być zgłoszony. 

Pani Marzena Bienias: A ja Panu powiem dlaczego. Bo ustawa mówi wyraźnie, że Wójt może nie 

wyrazić zgody jeśli spowoduje to zwiększenie deficytu budżetu Gminy. A tutaj w tym przypadku 

nie ma takiego przypadku. 

Pan Bogdan Zdon: No tutaj nie ma przypadku. 

Pani Maria Deja: To jest kwestia zaufania. 

Pani Marzena Bienias: A to proszę Państwa, no to ja już tutaj nie mam nic do powiedzenia. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze, drodzy Państwo jesteśmy przy wniosku, wniosek został 

wygenerowany. 

 



Głosowano wniosek Pana Bogdana Zdona w sprawie: zmniejszenia wysokość dotacji dla 

biblioteki gminnej do kwoty 200 000,00 zł z działu 921 rozdział 92116 par. 2480. Środki 

przeznaczyć na dotację dla Powiatu Szydłowieckiego na przebudowę drogi powiatowej 4021W 

Łaziska-Zaborowie-Zastronie. Dział 600 rozdział 60014 par. 6300 drogi publiczne powiatowe 

w wysokości 50.000,00 zł. 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Karol Białas, Maria Deja, Maria Gajewska, Wiesława 

Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina Suligowska, 

Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan Zdon 

NIEOBECNI (1) Małgorzata Burek 

 

Pan Bogdan Zdon odczytał treść kolejnego wniosku i dodał: Jest to przesunięcie, proszę Państwa, 

tylko między paragrafami. 

Pan Sylwester Różycki: Panie Józefie? 

Pan Józef Bakuła: Podtrzymuję swoją opinię wygłoszoną na początku. 

 

Głosowano wniosek Pana Bogdana Zdona w sprawie: przeznaczenia wydatków w kwocie 30 

000,00 zł planowanych na budowę drogi wewnętrznej w miejscowości Gozdków dział 600 

rozdział 60014 par. 6050 na przebudowę drogi powiatowej 4021W Łaziska-Zaborowie-Zastronie. 

Dział 600 rozdział 60014 par. 6300 drogi publiczne powiatowe w wysokości 30.000,00 zł. 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Karol Białas, Maria Deja, Maria Gajewska, Wiesława 

Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina Suligowska, 

Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan Zdon 

NIEOBECNI (1) Małgorzata Burek 

 

Pan Bogdan Zdon odczytał treść kolejnego wniosku i dodał: Tu przesuwamy 20 000 złotych. 

Pan Sylwester Różycki: Panie Józefie? 

Pan Józef Bakuła: Konsekwentnie jestem przeciw. Nie dlatego, że nie podoba mi się zadanie, 

tylko dlatego, że robimy to dzisiaj, a nie na kolejnych posiedzeniach. 

Pan Mariusz Wojcieszak: Ja tłumacząc się powiem tak, że jak zawsze byłem za budową dróg, 

chodników, tak tym razem… 

 



Głosowano wniosek Pana Bogdana Zdona w sprawie: przesunięcia z działu 921, rozdział 

92120, par. 6050 z zadania „Wykonanie dokumentacji projektowo-technicznej cmentarza 

wojennego w Krogulczy Mokrej oraz jego renowacja” o wartości 25 000 zł. Przesunięcie kwoty 

20 000 zł do działu 600, rozdział 60014, par 6300 na zadania dotacja dla Powiatu 

Szydłowieckiego na „Przebudowę drogi powiatowej 4021W Łaziska-Zaborowie-Zastronie” co 

stanowi łączną kwotę 100 000,00 złotych. 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Karol Białas, Maria Deja, Maria Gajewska, Wiesława 

Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina Suligowska, 

Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan Zdon 

NIEOBECNI (1) Małgorzata Burek 

 

Pan Bogdan Zdon: Przeznaczyć kwotę 5 000 złotych do działu 70005 paragraf 6050 do zadania 

„Pozyskanie nieruchomości w Krogulczy Mokrej o numerze ewidencyjnym 303 od Skarbu 

Państwa”. Jest to nieruchomość, na której usytuowany jest cmentarz wojenny. Środki 

zabezpieczone na koszty związane z pozyskaniem od Skarbu Państwa. 

Pani Marzenia Bienias: Przepraszam tu nie będzie klasyfikacja, proszę o sprostowanie. Dobrze? 

Ponieważ jeśli zostawiacie Państwo na koszty związane z pozyskaniem tej właśnie nieruchomości 

i macie zamiar coś zrobić z cmentarzem jako cmentarzem, ale go nie zlikwidujecie, a ma status 

właśnie dziedzictwa narodowego, to proponuję zostawić z jednoczesną zmianą nazwy zadania: 

nie wykonanie dokumentacji projektowej, tylko to będzie renowacja cmentarza i można 

z dopiskiem, że to są koszty pozyskania i tak dalej. Bo tu nie będzie nawet dokumentacji, ale to 

się w dalszym ciągu będzie mieściło w kosztach ochrony zabytków. 

Pan Bogdan Zdon: To będzie 921. 

Pani Marzena Bienias: Tak. Pozostanie po prostu, tylko z jednoczesną zmianą nazwy zadania, bo 

tu by pozostała ta kwota… 

Pan Sylwester Różycki: Czyli w nazwie zadania będzie pozyskanie i tylko będzie można 

pozyskać, tak? 

Pani Marzena Bienias: Tak, za te pieniądze będzie można pozyskać, ale to będzie renowacja. Po 

prostu nazwę zadania zrobimy adekwatną co do jego zakresu, tak? Bo nie jest samą nazwą zadania 

„zakup nieruchomości”, chyba że potem jest ona sprzedawana dalej. Ale jeśli to na tym coś się 

będzie działo, to jest w dalszym ciągu zadanie o tej samej nazwie. 

Pan Sylwester Różycki: Dziękujemy bardzo. 

Pani Marzena Bienias: To jest taka moja propozycja tylko. 



Pan Sylwester Różycki: To poprawimy to tak jak Pani sugeruje. 

Pan Bogdan Zdon: Kwota 5 000 złotych pozostaje w dziale 921, rozdział 92120, paragraf 6050, 

tylko będzie zmiana nazwy. 

Pani Marzenia Bienias: Nazwy zadania, tak. 

Pan Sylwester Różycki sformułował treść poprawionego wniosku po czym przystąpiono do 

głosowania. Po czym zapytał: Jak Pan ocenia? 

Pan Józef Bakuła: W sposób konsekwentny. 

 

Głosowano wniosek Pana Bogdana Zdona w sprawie: w dziale 921, rozdział 92120, par. 6050 

zmienić nazwę zadania z „Wykonanie dokumentacji projektowo-technicznej cmentarza 

wojennego w Krogulczy Mokrej oraz jego renowacja” na "Renowacja cmentarza wojennego wraz 

z pozyskaniem nieruchomości". 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Karol Białas, Maria Deja, Maria Gajewska, Wiesława 

Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina Suligowska, 

Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan Zdon 

NIEOBECNI (1) Małgorzata Burek 

 

Pan Bogdan Zdon odczytał treść kolejnego wniosku. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę bardzo, pytania do tego? Nie ma. Panie Józefie? 

Pan Józef Bakuła: Tak samo, negatywnie. 

Pan Sylwester Różycki: Musze mieć to. Później musi być w protokole. 

Pan Józef Bakuła: Nie, ja rozumiem. 

 

Głosowano wniosek Pana Bogdana w sprawie: dział 700 rozdział 70007 par. 6050 

„Modernizacji po byłej GRN w Łaziskach z przeznaczeniem na mieszkania socjalne” zmienić 

zadanie na „Rozbudowa świetlicy w Łaziskach” w kwocie 100 000,00 zł. 

Wyniki głosowania: ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 1, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (13) Renata Bączek, Karol Białas, Maria Deja, Maria Gajewska, Wiesława 

Kaczyńska, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina Suligowska, Katarzyna Taras, Monika 

Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan Zdon BRAK GŁOSU (1) Mariusz Mirecki 

NIEOBECNI (1) Małgorzata Burek 

 



Pan Bogdan Zdon odczytał treść kolejnego wniosku i dodał: Tam jest tylko zmiana zadania. 

Pan Sylwester Różycki: Nazwy, tak? 

Pan Bogdan Zdon: Zmiana nazwy. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Panie Józefie? 

Pan Józef Bakuła: Pozytywnie opiniuję, bo to jest tylko zmiana nazwy. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. 

Pan Józef Bakuła: To nie wnosi żadnych generalnych zmian w budżecie. 

Pan Sylwester Różycki: Rozumiem. Pozytywnie. 

 

Głosowano wniosek Pana Bogdana Zdona w sprawie: dział 750 rozdział 75075 par. 2820 

Dotacja celowa z budżetu na finansowanie lub dofinansowanie zadań zleconych do realizacji 

Stowarzyszeniom zmienić nazwę na „Promowanie Gminy Orońsko poprzez kulturę ludowo-

folklorystyczną”. 

Wyniki głosowania: ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 1, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (13) Renata Bączek, Karol Białas, Maria Deja, Maria Gajewska, Wiesława 

Kaczyńska, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina Suligowska, Katarzyna Taras, Monika 

Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan Zdon BRAK GŁOSU (1) Mariusz Mirecki 

NIEOBECNI (1) Małgorzata Burek 

 

Pan Bogdan Zdon odczytał treść kolejnego wniosku. 

Pan Sylwester Różycki: Panie Józefie? 

Pan Józef Bakuła: Negatywnie, konsekwentnie. Nie dla tego, że merytorycznie mi się nie podoba, 

tylko dlatego, że to robimy dzisiaj. 

 

Głosowano wniosek Pana Bogdana Zdona w sprawie: przesunięcie środków finansowych 

z promocji z zadania "promocji Krzemienia czekoladowego" w wysokości 15 000,00 zł do 

rezerwy ogólnej 

Wyniki głosowania: ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 1, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (13) Renata Bączek, Karol Białas, Maria Deja, Maria Gajewska, Wiesława 

Kaczyńska, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina Suligowska, Katarzyna Taras, Monika 

Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan Zdon BRAK GŁOSU (1) Mariusz Mirecki 

NIEOBECNI (1) Małgorzata Burek 

 



Pan Sylwester Różycki: Teraz jesteśmy w szóstce,  tak? 

Pan Bogdan Zdon: Tak, jesteśmy na szóstym. I tutaj jest propozycja, żeby tę kwotę przenieść do 

rezerwy. Te 23 335 złotych. 

Pan Sylwester Różycki: A z rezerwy ogólnej można pokryć w razie coś ewentualnie jak są 

zobowiązania na te prenumeraty, tak? Proszę o wygenerowanie głosowania. Panie Józefie? 

Pan Józef Bakuła: Negatywnie. 

 

Głosowano wniosek Pana Bogdana Zdona w sprawie: dział 750 rozdział 75075 par. 4300 

kwotę 23 335,00 przenieść do rezerwy ogólnej 

Wyniki głosowania: ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 1, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (13) Renata Bączek, Karol Białas, Maria Deja, Maria Gajewska, Wiesława 

Kaczyńska, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina Suligowska, Katarzyna Taras, Monika 

Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan Zdon BRAK GŁOSU (1) Mariusz Mirecki 

NIEOBECNI (1) Małgorzata Burek 

 

Pan Bogdan Zdon: Następne: przeznaczenie z rezerwy ogólnej kwoty 152 738 złotych na zadania 

inwestycyjne. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę o wygenerowanie wniosku. Panie Józefie? 

Pan Józef Bakuła: Negatywnie. 

Pani Marta Gruszczyńska: Treść wniosku? Jeszcze raz Panie Bogdanie. Jest tu? 

Pan Sylwester Różycki: Jest. 

Pani Marta Gruszczyńska: Który to jest punkt? 

Pan Sylwester Różycki: Ósmy. 

Pani Marta Gruszczyńska: Aha, bo tu przeskoczyliśmy, tak? 

Pan Sylwester Różycki: Tak, pomyliłem się jak pisałem. 

Pan Bogdan Zdon: Przeczytać jeszcze raz? 

Pan Sylwester Różycki: Już. Ma Pani Marta to. Proszę o wygenerowanie głosowania. Głosowanie 

w sprawie: zmniejszenia rezerwy ogólnej zgodnie z zasadami z kwoty ze 197 738 złotych do 

kwoty 45 000 złotych. Pozostałą kwotę w wysokości 152 738… 

Pani Marzena Bienias: A właśnie, a siódemka? 

Pani Sylwester Różycki: … złotych przeznaczyć na zadanie inwestycyjne. 

Pani Maria Deja: Teraz, czy ten punkt jest w ogóle potrzebny, ten punkt? Bo każde zadanie 

inwestycyjne będziemy… 

Pani Monika Wiecheć: No właśnie, a jakie zadanie inwestycyjne? 



Pan Sylwester Różycki: No tak, ale to będzie pokrycie, bo to o to chodziło. 

Pani Maria Deja: To myślę, że to jest niepotrzebne, bo każde zadanie inwestycyjne będzie. 

pan Sylwester Różycki: No tak. No ale wniosek jest i go trzeba przegłosować. 

Pani Maria Deja: Tylko w tej chwili mamy już większą rezerwę i … 

Pan Sylwester Różycki: To zostaje większa po prostu. 

Pani Maria Deja: Co? 

Pan Sylwester Różycki: Większa jest rezerwa teraz. 

Pani Maria Deja: No. 

Pan Sylwester Różycki: Jak to zabierzemy to zostaje… 

Pani Maria Deja: Poruszanie się kwotami w tym momencie to jest takie… 

Pan Sylwester Różycki: Nie, czemu? 

Pani Maria Deja: Już tam poszła nam… 

Pani Maria Gajewska: Będzie ponad 80 000. 

Pan Sylwester Różycki: No tak. Panie Bogdanie może Pan wycofa ten wniosek jednak? 

Pani Maria Deja: Może wycofać ten wniosek, bo to jest wniosek bardzo ogólny. 

Pan Bogdan Zdon: No to dobrze, to wycofujemy ten wniosek. teraz będziemy głosować 

poszczególne wnioski te inwestycyjne. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę zakończyć głosowanie. 

Pani Marta Gruszczyńska: Zapisać wynik? 

Pani Wiesława Kaczyńska: Nie, wycofać go. 

Pan Sylwester Różycki: Zakończyć głosowanie. 

Pani Marta Gruszczyńska: Czyli zapisać wynik? 

Pan Bogdan Zdon: Nie. 

Pani Marta Gruszczyńska: Tu wyłączyć? 

Pan Sylwester Różycki: Tak. Wyłączyć po prostu. Stwierdzam, że wniosek został wycofany. 

Czyli teraz jak będzie Pan zgłaszał wnioski, w razie jakby przechodziły, to będą zdejmować 

z rezerwy ogólnej. 

Pan Bogdan Zdon odczytał treść następnego wniosku. 

Pan Sylwester Różycki: Panie Józefie? 

Pan Józef Bakuła: Negatywnie. 

 

Głosowano wniosek Pana Bogdana Zdona w sprawie: wprowadzenia do budżetu 2023 r. 

zadania: „Budowa sieci wodociągowej w Bąkowie w pasie drogi gminnej oznaczonej jako dz. nr 

49 od dz. nr 50 (droga) do dz. nr 129/18 o długości ok. 270mb – kwota 60 000 zł dział 010, 

rozdział 01043, par. 6050 źródło finansowania rezerwa ogólna 



Wyniki głosowania: ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 1, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (13) Renata Bączek, Karol Białas, Maria Deja, Maria Gajewska, Wiesława 

Kaczyńska, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina Suligowska, Katarzyna Taras, Monika 

Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan Zdon BRAK GŁOSU (1) Mariusz Mirecki 

NIEOBECNI (1) Małgorzata Burek 

 

Pan Bogdan Zdon odczytał treść kolejnego wniosku. 

Pan Sylwester Różycki: Panie Józefie? 

Pan Józef Bakuła: Negatywnie. 

 

Głosowano wniosek Pana Bogdana Zdona w sprawie: wprowadzenia do budżetu 2023 r. 

zadania: „Oświetlenie uliczne wzdłuż drogi gminnej (gościniec) w Dobrucie nr dz. 697 projekt” 

– wartość zadania 10 000 zł. dział 900, rozdział 90015, par. 6050 źródło finansowania rezerwa 

ogólna 

Wyniki głosowania: ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 1, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (13) Renata Bączek, Karol Białas, Maria Deja, Maria Gajewska, Wiesława 

Kaczyńska, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina Suligowska, Katarzyna Taras, Monika 

Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan Zdon BRAK GŁOSU (1) Mariusz Mirecki 

NIEOBECNI (1) Małgorzata Burek 

 

Pan Bogdan Zdon odczytał treść następnego wniosku. 

Pan Sylwester Różycki: Panie Józefie? 

Pani Marzena Bienias: Przepraszam, jeszcze mam prośbę. Proszę Państwa, w budżecie gdzie jest 

oświetlenie uliczne, oświetlenie i tak dalej, ja bym proponowała, że to jest rozbudowa oświetlenia 

ulicznego wzdłuż drogi, bo Wy tam dobudowujecie do istniejącej. 

Pani Maria Deja: Tak, tak, tak. 

Pani Marzena Bienias: Także ja bym prosiła, że pomimo że głosujecie tak i to wszędzie się pojawi 

– rozbudowa oświetlenia ulicznego, dobrze? 

Pani Maria Deja: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. 

Pani Marzena Bienias: Nie będziecie mieć Państwo… bo to jest rozbudowa już istniejącego, 

prawda? 

Pani Maria Deja: Tak, tak. 



Pani Marzena Bienias: A nie oświetlenie uliczne, nie nowe. To jest rozbudowa. 

Pan Adam Stańczyk: W przypadku tej drogi w Dobrucie, co było poprzednio głosowane, tam jest 

– ten odcinek w ogóle nie ma. 

Pani Marzena Bienias: Czyli to będzie budowa oświetlenia. 

Pan Adam Stańczyk: Tak, ten odcinek drogi nie ma w ogóle. 

Pani Marzena Bienias: Dobrze. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli w dobrym momencie Pani zareagowała. 

Pan Bogdan Zdon: To tutaj w Wałsnowie zmieniamy na rozbudowę oświetlenia ulicznego. 

Pani Maria Gajewska: Bo jest tam jeszcze i przystanek właśnie. 

Pan Sylwester Różycki: No ale o oświetlenie chodzi. Czyli mamy rozbudowę oświetlenia. Panie 

Józefie?  

Pan Józef Bakuła: Negatywnie. 

 

Głosowano wniosek Pana Bogdana Zdona w sprawie: wprowadzenia do budżetu 2023 r. 

zadania: „Rozbudowa oświetlenia ulicznego w Wałsnowie przez zamontowanie 3 szt. lamp 

solarnych wzdłuż drogi wojewódzkiej nr 735 – wartość zadania 12 000 zł dział 900, rozdział 

90015, par. 6050 źródło finansowania rezerwa ogólna 

Wyniki głosowania: ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 1, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (13) Renata Bączek, Karol Białas, Maria Deja, Maria Gajewska, Wiesława 

Kaczyńska, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina Suligowska, Katarzyna Taras, Monika 

Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan Zdon BRAK GŁOSU (1) Mariusz Mirecki 

NIEOBECNI (1) Małgorzata Burek 

 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o wygenerowanie qworum, po czym stwierdził, że 

w obradach uczestniczy 13 Radnych. 

 

Pan Bogdan Zdon odczytał treść kolejnego wniosku. 

Pan Sylwester Różycki: Panie Józefie? 

Pan Józef Bakuła: Negatywnie. 

 

Głosowano wniosek Pana Bogdana Zdona w sprawie: wprowadzenia zadania do budżetu pt. 

Zagospodarowanie zbiornika wodnego w Dobrucie przy placu zabaw. Wartość zadania 25.000 zł. 

– dział 700, rozdział 70005, par. 6050 źródło finansowania rezerwa ogólna. 



Wyniki głosowania: ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 2 

Wyniki imienne: ZA (13) Renata Bączek, Karol Białas, Maria Deja, Maria Gajewska, Wiesława 

Kaczyńska, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina Suligowska, Katarzyna Taras, Monika 

Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan Zdon NIEOBECNI (2) Małgorzata Burek, 

Mariusz Mirecki 

 

Pan Bogdan Zdon: Następne zadanie, to jest wprowadzenie do budżetu projektu budowy drogi 

gminnej zgodnie z miejscowym planem zagospodarowania przestrzennego przy ul. Dworskiej 

(Zacisze) na działkach 80/8, 81/3, 82/2, 83/7, wartość zadania 20 000 złotych, dział 600, rozdział 

60017, paragraf 6050, źródło finansowania rezerwa ogólna. 

Pani Marzena Bienias: Mogę? Proszę Państwa, projekt to nie jest zadanie. Ja proponuję – bo 

projekt jest samym zadaniem pod warunkiem, że na tym kończy się nasza inwestycja. Czyli 

oddajemy do Powiatu i Powiat na tej podstawie buduje drogę. To jest zapis z prawa budowlanego. 

Natomiast tu proponuję: budowa drogi gminnej zgodnie z miejscowym planem i dalej dopiero 

może być, w objaśnieniach, że to jest projekt. Bo potem – to nie jest środek trwały, tego się nie 

amortyzuje, projektu się nie przyjmuje na środki trwałe. Także ja tu proponuję: budowa drogi – 

od tego zacząć – budowa drogi i w objaśnieniach, że  jest tylko projekt budowy aby w tym roku. 

Pan Sylwester Różycki: Panie Bogdanie? 

Pan Bogdan Zdon: Tak, przychylam się do wniosku Pani księgowej. 

Pan Sylwester Różycki: Bo później jeszcze musi być specustawa. 

Pan Bogdan Zdon: Budowa drogi gminnej zgodnie z miejscowym planem zagospodarowania 

przestrzennego przy ul. Dworskiej (Zacisze) na działkach… 

Pan Sylwester Różycki: I paragrafy zostają te same? 

Pan Bogdan Zdon: … myślnik projekt. 

Pani Marzena Bienias: To znaczy będzie w objaśnieniach… 

Pan Sylwester Różycki: Dokumentacja. 

Pai Marzena Bienias: … że to jest wykonanie projektu w 2023, bo na więcej nam nie starczy tutaj 

tych pieniędzy, więc to jest chyba logiczne. I ta sama nazwa zadania przejdzie na przyszłe lata 

już do budowy samej. 

Pan Sylwester Różycki: Jak będziemy właściciel jednej z nieruchomości. Witamy Pana Mariusza 

ponownie. 

 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o ponowne przygotowanie się do przeprowadzenia 

qworum. 



 

Pan Sylwester Różycki: Panie Józefie? 

Pan Józef Bakuła: Negatywnie, konsekwentnie. 

 

Głosowano wniosek Pana Bogdana Zdona w sprawie: wprowadzenia do budżetu zadania 

"Budowa drogi gminnej zgodnie z miejscowym planem zagospodarowania przestrzennego przy 

ul. Dworskiej (Zacisze) na działkach 80/8;81/3; 82/2; 83/7 (projekt)" – wartość zadania 20 000 zł 

dział 600, rozdział 60017, par. 6050, źródło finansowania rezerwa ogólna 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Karol Białas, Maria Deja, Maria Gajewska, Wiesława 

Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina Suligowska, 

Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan Zdon 

NIEOBECNI (1) Małgorzata Burek 

 

Pan Bogdan Zdon: Następny wniosek to jest wprowadzenie do budżetu na 2023 rok: budowa 

kanalizacji na ulicy Górnej, kolejny etap. Kwota 25 700…. 

Pani Marzena Bienias: Przepraszam, mam tu pytanie. Czy tam istnieje już kanalizacja? 

Pan Sylwester Różycki: Jest projekt. 

Pani Marzena Bienias: Czyli … no bo tutaj właśnie nic nie ma w tym… 

Pan Sylwester Różycki: Jest projekt. 

Pani Marzena Bienias: Czyli te środki będą na projekt, tak? 

Pan Sylwester Różycki: Jest projekt. 

Pani Marzena Bienias: A, jest projekt. Ale to jest nowy i tam nie ma, że to jest rozbudowa 

kanalizacji… 

Pan Sylwester Różycki: Nie, nowe. 

Pani Marzena Bienias:  … to jest nowe coś, tak? 

Pan Sylwester Różycki: Jest nowa nitka. 

Pani Marzena Bienias: Dobra. 

Pan Sylwester Różycki: Na zaprojektowanej ścieżce. 

Pani Marzena Bienias: Dobra, bo gdyby tam była i dobudowujemy to też byłaby rozbudowa. Stąd 

moje pytanie, no bo nie wiem, prawda? Nie mam takiej wiedzy. Dobrze. 

Pan Bogdan Zdon: Dobudowa tej nitki, to nie będzie rozbudowa? 

Pan Sylwester Różycki: A dobudowa tej nitki to nie będzie rozbudowa właśnie? 

Pani Marzena Bienias: A ja nie wiem, proszę Państwa, czy to jest kanalizacja tam i po prostu … 



Pan Bogda Zdon: To będzie rozbudowa, bo tam kanalizacja jest, tam będzie podłączenie… 

Pani Ewelina Suligowska: Do połowy drogi jest tak jakby zrobione i teraz od połowy drogi… 

Pani Marzena Bienias: Czyli to jest rozbudowa. Bo to jest kwestia co się dalej… 

Pani Ewelina Suligowska: Bo na tę część drugą projekt już jest. 

Pani Marzena Bienias: Dobrze, ale my mówimy, że to jest.. .stąd moje pytania czy była już część 

i teraz robimy drugą? 

Pani Ewelina Suligowska: Jest. Już jest projekt teraz tylko rozbudowa będzie. 

Pani Marzena Bienias: Dobrze. Czyli to nie będzie budowa, tylko to będzie rozbudowa 

kanalizacji. Czyli na tej ulicy Górnej już coś tam jest jakaś kanalizacja, tak? 

Pani Ewelina Suligowska: Tak. 

Pani Marzena Bienias: No bo to jest ciąg dalszy, to jest rozbudowa. 

pan Sylwester Różycki: To jest kolejny etap. Jakby to było w jednym zadaniu, tylko etapy były. 

Pani Marzena Bienias: Dobrze, ale proszę Państwa, pomimo, że to jest etap budowlany to 

w dalszym ciągu jest ta sama kanalizacja, na którą… 

Pan Sylwester Różycki: Czyli rozbudowa? 

Pani Maria Deja: Rozbudowa. 

Pani Marzena Bienias: Proponuję rozbudowa, dobrze? 

Pan Bogdan Zdon: Rozbudowa, tak. 

Pan Sylwester Różycki: To poczekajcie, zobaczymy jak się to nazywało wtedy. Najlepiej jakby 

to zadanie się nazywało tak jak wcześniej się nazywało? 

Pani Marzena Bienias: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: Mam, znalazłem to – budowa kanalizacji sanitarnej na ulicy Dworskiej, 

Górnej i Cichej w Orońsku. 

Pani Marzena Bienias: Czyli mieliście to wpisane jako jedno zadanie po prostu. 

Pan Sylwester Różycki: Tak. To jest jakby ten ostatni etap, tak? 

Pan Adam Stańczyk: To było etapami. Było jedno zadanie, ale podzielone na etapy. 

Pani Marzena Bienias: Tak, ale projekt prawdopodobnie był jeden. Zadanie wpisane jako jedno, 

jako zadanie kompleksowe, tak. 

Pan Sylwester Różycki: Bo wcześniej jeszcze była nazwa – powinna być – Osiedlowa, bo to jest 

jakby w tym samym też, nie? Tam była też ta Osiedlowa. 

Pani Marena Bienias: Ale jak mieliście właśnie jakieś tam takie zadanie to ja chętnie to ujmę 

w zadaniu. I wtedy napiszemy… 

Pani Wiesława Kaczyńska: Kontynuacja. 

Pan Adam Stańczyk: Rozbudowa. 



Pani Marzena Bienias: Nie, też budowa kanalizacji, tylko napiszemy na przykład drugi etap. 

W ten sposób. Dobrze? 

Pan Sylwester Różycki: Tak. 

Pani Marzena Bienias: To proponuję tę nazwę. 

Pan Sylwester Różycki: Już zaraz zobaczymy, czy to będzie trzeci czy czwarty już etap teraz, 

tak? 

Pani Maria Deja: Kontynuacja będzie lepiej. 

Pani Marzena Bienias: O no właśnie. 

Pan Bogdan Zdon: Kontynuacja zadania. Bo to etap też nie wiadomo który. 

Pani Marzena Bienias: Dobrze, kontynuacja proponuję, tak? 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze, proszę o wygenerowanie wniosku. Budowa, czy rozbudowa? 

Pani Marzena Bienias: Budowa kanalizacji, tak jak Pan zaproponował, na ulicy Dworskiej, 

Górnej i Cichej w Orońsku, kontynuacja. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Panie Józefie? 

Pan Józef Bakuła: Negatywna. 

 

Głosowano wniosek Pana Bogdana Zdona w sprawie: wprowadzenie do budżetu zadania 

"Budowa kanalizacji sanitarnej na ulicy Dworskiej, Cichej i Górnej w Orońsku - kontynuacja 

zadania" 25 738 zł, dział 010, rozdział 01044, par. 6050, źródło finansowania rezerwa ogólna 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Karol Białas, Maria Deja, Maria Gajewska, Wiesława 

Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina Suligowska, 

Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan Zdon 

NIEOBECNI (1) Małgorzata Burek 

 

Pan Bogdan Zdon: I to jest ostatni wniosek, Wysokiej Radzie dziękuję za przegłosowanie 

wszystkich wniosków. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. I to jest tak jakby ostatni też ten projekt tej aktualizacji, której 

mamy, tak? Czy są jeszcze jakieś wnioski? 

Pani Ewelina Suligowska: Ja tylko powiem tyle, że mam nadzieję, że mimo, że się nagadałam 

dzisiaj, zagłosowałam za tylko dlatego, że mam nadzieję, że w najbliższym czasie kiedy będę ja 

mogła zgłosić wniosek, bo dzisiaj nie byłam na to przygotowana, Państwo też poprzecie moje 

wnioski. Tyle mam do powiedzenia. 

Pan Mariusz Wojcieszak: Każdy ma taką nadzieję. 



 

8) głosowanie nad projektem uchwały budżetowej; 

Przewodniczący Rady Gminy zapytał czy są jakieś pytania do projektu uchwały ze zmianami. 

 

Pan Sylwester Różycki: Proszę o wygenerowanie głosowania wraz ze zmianami. No i wtedy się 

zmieni projekt uchwały, no bo te rezerwy się zmienią w paragrafach, te wszystkie liczby się 

zmienią. 

Pani Marta Gruszczyńska: I autopoprawką? 

Pan Sylwester Różycki: Odnośnie tego WPF’u? 

Pani Marta Gruszczyńska: Tej kwoty 250. 

Pan Sylwester Różycki: Tak, Panie Józefie? 

Pan Józef Bakuła: Tak, tam była w jednym miejscu błędnie napisana kwota dotycząca 

finansowania biblioteki publicznej. Powinna być kwota 250 000, tak jak Państwo się odnosili… 

Pani Maria Deja: Tak. 

Pan Józef Bakuła: … przy tych poprawkach. To była omyłka pisarska zwyczajnie. We wszystkich 

pozostałych miejscach było dobrze, a w jednej była inna kwota. Powinno być 250 000. 

Pani Marzena Bienias: To jest tylko w treści, proszę Państwa. To jest w treści objaśnień tutaj do 

uchwały. Nie będzie w żadnej części tabelarycznej. 

Pan Józef Bakuła: Ta niewłaściwa kwota. 

Pan Sylwester Różycki: Ale żeby Przewodniczący mógł później podpisać no to musi być 

autopoprawka złożona, tak? Na tym przez autora. 

Pani Marzena Bienias: Proszę Państwa, mi się wszystko zmieni, w objaśnieniach też się 

zmieniało. 

 

Głosowano w sprawie: głosowanie nad projektem uchwały budżetowej wraz ze zmianami oraz 

autopoprawką 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Karol Białas, Maria Deja, Maria Gajewska, Wiesława 

Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina Suligowska, 

Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan Zdon 

NIEOBECNI (1) Małgorzata Burek 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Uchwała budżetowa na rok 2023 Rady Gminy w Orońsku 

Nr LXVIII/336/2023 z dnia 31 stycznia 2023 r. została przyjęta jednogłośnie. 



c) Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orońsko na lata 2023-2041; 

1) przedstawienie projektu uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Orońsko na lata 2023-2041 z dnia 15.11.2022 roku wraz z uzasadnieniem Wójta; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o przedstawienie projektu uchwały w sprawie Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Gminy Orońsko na lata 2023-2041 z dnia 15.11.2022 roku wraz 

z uzasadnieniem Wójta Panią Skarbnik Gminy Marzenę Bienias. 

 

Pani Marzena Bienias: Proszę Państwa, jeśli chodzi o uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy 

Finansowej to ta, która była wyłożona 15 listopada była Wieloletnią Prognozą na lata 2023-2041. 

W związku ze zmianami poczynionymi w tej uchwale budżetowej w tej chwili – to znaczy to jest 

i w nagłówku 23-41 i potem w paragrafie 1 – 23-41. I w objaśnieniach, tam gdzie jest punkt 

3 paragraf 1 i 3 też był 41. W związku ze zmianami zmieni się to w uchwale przedłożonej do roku 

40. Wynika to z tego, że nie musimy zaciągać kredytu w 2023 roku na pokrycie finansowania 

zadań, które są przełożone na rok 2024. I wynika to również z tego, że nie zaciągnęliście Państwo 

kredytu w roku 2022, gdzie rozłożenie spłat było planowane razem z tym kredytem do 41 roku. 

W związku z tym skraca się okres spłaty kredytu. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Czy są pytania?  

 

2) odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej 

Wiceprzewodniczącego Komisji Rewizyjnej Pana Karola Białasa. 

 

Pan Karol Białas odczytał treść Uchwały Nr 3.h./318/2022 Składu Orzekającego Regionalnej 

Izby Obrachunkowej w Warszawie z dnia 13 grudnia 222 roku w sprawie wydania opinii 

o przedłożonym przez Wójta Gminy Orońsko projekcie uchwały w sprawie Wieloletniej 

Prognozy Finansowej na lata 2023 - 2041 (uchwała stanowi załącznik nr 3 do protokołu). 

 

3) przedstawienie projektu uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Orońsko na lata 2023-2040 ze zmianami wraz z uzasadnieniem Wójta; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o przedstawienie projektu uchwały w sprawie Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Gminy Orońsko na lata 2023-2040 ze zmianami wraz z uzasadnieniem 

Wójta Panią Skarbnik Gminy Marzenę Bienias. 

 

Pan Marzena Bienias: Teraz, proszę Państwa, będzie mi łatwiej, bo mam te dokumenty. I teraz, 

w samej treści uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orońsko na 2023 



do 2040 będzie, tak? Następnie, paragraf 1 punkt 1 będzie 2023-40. W trójce też będzie 2023-40. 

Poza tym sama treść uchwały pozostaje prawie że bez zmian, z małym wyjątkiem: proszę 

Państwa, podstawa prawna ustawy o samorządzie – a nie, samorządu gminnego tutaj nie jest 

powołane, to nie, tutaj jest ok. Bo tu jest w sprawie wieloletniej rozporządzenie jest przywołane. 

Także tutaj w treści uchwały oprócz tego nie będzie zmian. W treści samej uchwały, natomiast 

co jest na rzeczy - i teraz proszę Państwa, główna zmiana dotyczące wieloletnich zadań 

inwestycyjnych jest następująca… 

Pan Sylwester Różycki: Gdzie? 

Pani Marzena Bienias: To jest ten załącznik z takim zaszarzonym. To jest załącznik numer 2. Bo 

numer 1 to jest ta taka duża tabela. 

Pan Sylwester Różycki: Tak. 

Pani Marzena Bienias: I to się nie zmieni. To się zmieni, w całości się zmieni w świetle uchwały, 

bo tam wszystkie dane, które są – łącznie ze wskaźnikami – muszą odpowiadać temu, co Państwo 

uchwalili w poprawkach. Następnie chodzi o przedsięwzięcia – tam była jedna niespójność, 

ponieważ chodziło o Dostępny samorząd. Mieliście Państwo w dwóch częściach: jako bieżące 

i majątkowe. Bieżące zostały uchwalone zgodnie z projektem na rok 2023, ale majątkowe nie 

zostały uchwalone i to zadanie, że tak powiem w tej nowej wersji już jest po prostu majątkowe 

wykreślone, nie ma tego. Ale od razu mówię, że ono będzie zmienione, ponieważ jest na skutek 

przesunięcia w realizacji tych projektów, po uzyskaniu zgód wszelkich będzie dokonana zmiana. 

To już o tym wiemy, bo wszystkie gminy to mają. Następnie co jeszcze mamy, proszę Państwa 

w części: wydatki na programy pozostałe, czyli te z krajowych, nie macie Państwo programów 

z partnerstwa publiczno-prawnego, tylko bieżące. I tu tak: pierwsze siedem pozycji pozostało bez 

zmian, ja mówię o roku 23 – kolumna: rok 23. Bo to są wydatki bieżące. I te wydatki bieżące, 

zarówno w 23 jaki i 24 się nie zmieniły. Bo to są generalnie leasingi, a więc przygotowanie tych 

rzeczy, że tak powiem, związanych z bieżącą spłatą. Bo to są Wasze, tak zwane raty za samochody 

i tak dalej. Teraz wydatki majątkowe i to jest ta zmiana, którą Państwu już sygnalizowałam. 

Pierwsze to było „Modernizacja hydroforni w Orońsku – poprawa jakości wody” i tu macie 

45 000, w pierwotnej wersji była to kwota 200 000 złotych. Następne zadanie, w starej wersji 

była „Budowa dróg na działkach nr 203 i 207” i była, proszę Państwa, 2 000 000 złotych. 

Pani Renata Bączek: Ta w Łaziskach chyba. 

Pani Marzena Bienias: Tak, to jest Łaziska. I była to kwota łączna 2 000 000 złotych i jest zadanie 

rozbite na: w 2023 roku 40 000 i 2024 rok 1 960 000. Po rozmowie z pracownikiem 

merytorycznym sytuacja właśnie wygląda w ten sposób, że nie jesteśmy tak dużego zadania 

w stanie zrobić w ciągu jednego roku. W związku z tym, zostało to zrealizowane – oczywiście 

umowę można podpisać lub można będzie podpisać na całą kwotę. Jeszcze tylko jedna prośba, 



ponieważ ostatnia kolumna: limit zobowiązań, żeby nie było potem wątpliwości, jest do pełnej 

kwoty 2 000 000 złotych. Tam brakuje po prostu, jest tylko 2 000, to jest moja omyłka, bo to się 

wprowadza ręcznie, a o 20’tej jest człowiek… tu jest 2 000 0000. Także bardzo proszę 

o wprowadzenie sobie w Waszych… 

Pan Sylwester Różycki: Autopoprawek. 

Pani Marzena Bienias: … materiałach, a ja dokonam tej zmiany tutaj. Limit zobowiązań jest 

łącznie 2 000 000 złotych. Teraz tak, następne zadanie, które Państwo mieliście w starej wersji, 

to była „Budowa drogi gminnej Tomaszów-Śniadków-Wałsnów” i to zadanie pozostało w kwocie 

łącznej i rozbiciu takim jakie było w 2024 roku i 23. 219 000 to jest nasz udział, bo to jest Polski 

Ład i pozostała kwota 3 207 000 w 24 roku. I teraz „Modernizacja układu komunikacyjnego” to 

jest zadanie na 5 123 155,84. I w poprzedniej wersji mieliście całość 5 000 000 w roku 2023, 

w nowej wersji jest 250 000 na 2023 i 4 750 000 na rok 2024. Kwoty limitów tutaj w tych 

przypadkach się, proszę Państwa, nie zmieniły. Te zadanie w roku 23 mają odpowiednik 

w uchwale budżetowej w załączniku wydatków majątkowych. No cóż, na ten moment oczywiście 

zmieniły się też objaśnienia do Wieloletniej Prognozy. Zostały uaktualnione do nowych danych 

i macie to Państwo w swojej treści też tam zaznaczone kolorem czerwonym co się zmieniło 

w stosunku do uchwały budżetowej. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. 

 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił Wysoką Radę o przygotowanie się do potwierdzenia 

qworum, po czym stwierdził, że w obradach uczestniczy 13 Radnych. 

 

4) odczytanie opinii komisji w sprawie projektu uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Orońsko na lata 2023-2040 ze zmianami; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o odczytanie opinii komisji w sprawie projektu uchwały 

w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orońsko na lata 2023-2040 ze zmianami 

Przewodniczącego Komisji Finansowo-Budżetowej Pana Bogdana Zdona. 

 

Pan Sylwester Różycki: Teraz tylko jeszcze takie pytanie, czy możemy zrobić – tak pamiętam, że 

kiedyś tak zrobiliśmy – wniosek zbiorczy tych wniosków, które zostały zgłoszone do budżetu. 

Pani Marzena Bienias: Ale chyba nie ma takiej potrzeby, bo tabela Wieloletniej Prognozy jest 

odzwierciedleniem danych zawartych w uchwale. Przegłosowując, proszę Państwa, uchwałę ja 

mam obowiązek wprowadzić te wartości, które Wy tutaj uchwaliliście i one będą po zmianach. 

I na przykład jak w tabeli – szczególnie w tabeli nr 1 oraz w objaśnieniach do WPF’u – i w tabeli, 

proszę Państwa, macie zarówno wskaźniki, jak i macie dochody bieżące, wydatki bieżące, 



dochody majątkowe, wydatki majątkowe, także jeśli jakiekolwiek zmiany dokonujecie tutaj, ja 

mam obowiązek dokonać tych zmian w WPF’ie. Inaczej będę miała niespójność danych, a tego 

nie można uchwalić niespójnie. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli oznacza to, że to będzie głosowanie przyjęcie Wieloletniej 

prognozy Finansowej wraz ze zmianami i autopoprawką? 

Pani Marzena Bienias: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. To teraz proszę o odczytanie. 

Pan Bogdan Zdon: Komisja wydała pozytywnie opinie w stosunku do Wieloletniej uchwały ze 

zmianami. 

Pan Sylwester Różycki: Wynik głosowania? 

Pan Bogdan Zdon: Wynik głosowania: 4 za – 4 obecnych było, 4 za. 

Pan Sylwester Różycki: To jest to co Pan tam głosował. 

Pan Bogdan Zdon: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Czy jakaś dyskusja? 

 

5) dyskusja nad wniesionymi poprawkami i ich przegłosowanie; 

Przewodniczący Rady Gminy zaprosił Wysoką Radę do dyskusji nad przedstawionym projektem 

uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orońsko na lata 2023-2040 ze 

zmianami. 

 

Pan Sylwester Różycki: Proszę bardzo, jeżeli są jakieś poprawki do przedstawionego projektu 

uchwały bardzo proszę zgłaszać. Nie mamy? Nie mamy Panie Józefie. 

 

6) głosowanie nad projektem uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Orońsko na lata 2023-2040 ze zmianami; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o wygenerowanie głosowania. 

 

Głosowano w sprawie: głosowanie nad projektem uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Orońsko na lata 2023-2040 ze zmianami oraz autopoprawką. 

Wyniki głosowania: ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 2 

Wyniki imienne: ZA (13) Renata Bączek, Karol Białas, Maria Deja, Maria Gajewska, Wiesława 

Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Katarzyna Taras, Monika 

Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan Zdon NIEOBECNI (2) Małgorzata Burek, 

Ewelina Suligowska 



 

Przewodniczący Rady Stwierdził, że Uchwała Nr LXVIII/337/2023 Rady Gminy w Orońsku 

z dnia 31 stycznia 2023 r. w sprawie: Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orońsko na lata 

2023-2040 została przyjęta jednogłośnie. 

 

8. Wolne wnioski. 

Pan Sylwester Różycki: Czy są jakieś pytania, wnioski? Nie mamy. 

 

9. Zamknięcie obrad. 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że porządek obrad sesji został wyczerpany. 

Podziękował wszystkim za udział w obradach i zamknął obrady LXVIII sesji Rady Gminy 

w Orońsku. 

 

Na tym protokół zakończono. 

 

                Protokołowała                         Przewodniczący Rady Gminy 

              

          Marta Gruszczyńska                                                     Sylwester Różycki 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Pełne nagranie z LXVIII sesji dostępne pod adresem: http://www.bip.oronsko.pl/ w zakładce – „nagrania z sesji”. 

http://www.bip.oronsko.pl/

